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نگاه مشترک سران قوا به موضوع فیلترینگ
رئیس جمهور با اش��اره به اینکه نمی توان مس��ائل کش��ور را بدون استدلال و مستندات به مردم 
تحمیل کرد، گفت: رویکرد مدیریتی دولت مبتنی بر مس��تنداتی از بهترین روش ها بر اس��اس 
تجربه های بین المللی دنیا و الگوهای علمی آزموده ش��ده اس��ت. به گزارش »نقش جهان«، 
مس��عود پزش��کیان پیش از ظهر دیروز دوش��نبه، با »اعضای ش��ورای مرکزی حزب کارگزاران 

سازندگی ایران« دیدار و پای صحبت ها، دغدغه ها و پیشنهادات آنان نشست...

پس لرزه های زیاده خواهی 
خودروسازان

گشایش صادراتی با اهرم ارزی

گروه صنعت و تجارت: دو خودروساز داخلی قیمت خودروهای خود را بین 
50 تا 200 میلیون تومان گران کردند که این موضوع با واکنش ش��دید 
مردم و بازار همراه شد و دولت نیز دلیل موافقت خود را با افزایش قیمت 
خودرو جلوگیری از س��ودجویان عنوان کرد؛ اتفاقی که احتمالا منجر به 
کشیدن پای وزیر صمت به مجلس خواهد شد. حدود یک ماه پیش بود 
که احمد نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان در نامه ای به معاون اول 
رئیس جمهوری خواستار افزایش 70 درصدی قیمت خودروهای داخلی 
شده بود. در نامه او آمده بود: »به دلیل افزایشندادن طولانی مدت قیمت ها 
و افزایش قیمت مواد اولیه، اگر به قیمت برخی از خودروهای ایران خودرو 
و سایپا 70 الی 80 درصد اضافه کنیم تازه به قیمت تمام شده می رسیم.« 
نعمت بخش همچنین به ضرر دو ش��رکت خودروس��از بخصوص شرکت 
ایران خودرو اشاره کرد که ماهانه حداقل 2 هزار میلیارد تومان ضرر می کند 

و بدهی آن به قطعه سازان از یکصد هزار میلیارد تومان...

اقتص��اد کلان: موضوع گش��ایش در فرآیندهای صادرات غیرنفتی 
یکی از اولویت های دولت چهاردهم از ابتدای کار خود بوده اس��ت. 
در این راستا بانک مرکزی تلاش کرد تا فاصله ارز نیمایی و ارز بازار 

آزاد را کاهش بدهد و ضمن حرکت به سمت...

خطر فرونشست در تهران چه زمانی رفع می شود؟
گروه اجتماعی: اینکه فروچاله ها و فرونشس��ت زمین تهدید و بحرانی بزرگ برای تهران اس��ت بر کس��ی پوش��یده نیس��ت زیرا تنها در 2 دهه زمین به ویژه در مناطق جنوبی این 
استان نشست چهار متری داشته است، این مساله به حدی اهمیت دارد که باید امروز برای حل آن کاری کرد زیرا فردا دیر است.به گزارش »نقش جهان«، با توجه به اینکه در 

طول 20 سال گذشته چهار متر فرونشست زمین در مناطق جنوبی تهران رخ داده است این موضوع باید به عنوان یک مساله ملی و بااهمیت بیشتر...
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 راهبرد هوشمندانه    ایران
 برای   جلوگیری    از    جنگ

عراقچی در نشست با فرماندهان سپاه تشریح کرد

با گذشت حدود ۱7 سال از آغاز اجرای بزرگ ترین پروژه مسکن 
کشور، روایت ها حاکی از آن است که همچنان این پروژه ناتمام 
مانده و به طور کامل تکمیل نش��ده اس��ت. به گزارش گروه 
مس��کن و انرژی به نقل از خبرآنلاین ، دارندگان مس��کن مهر 
هر روز با اتفاقات عجیب و غریبی مواجه می شوند؛ موضوعی 
که به نظر می رس��د اس��تفاده از برخی واحدهای مسکونی مهر 
را ب��ا چال��ش مواجه کرده اس��ت. آن طور که مع��اون وزیر راه 
و شهرس��ازی اعلام کرده؛ تعدادی از واحدهای مس��کن مهر 
پردیس در دولت گذش��ته، تکمیل نش��ده افتتاح شدند. شهرام 
ملکی روز جمعه هفته گذش��ته در حاش��یه بازدید وزیر راه و 
شهرسازی در مسکن مهر پردیس عنوان کرده بود؛ در دولت 
گذش��ته واحدهایی که آماده نبود و تکمیل نبود و آب، برق و 
فاضلاب نداشت را افتتاح کردند. این اظهارنظر در حالی است که 
در مقابل دبیر قرارگاه نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم به 
آن چنین واکنش نشان داد: قابل سکونت بودن واحدها و تکمیل 
بودن زیرس��اخت های آنها در تمام پروژه های افتتاح ش��ده در 
دولت سیزدهم از جمله افتتاح حدود ۱۳۶ هزار واحد پروژه طرح 
مسکن مهر رعایت شده است. به گفته روح اله اکبری، برخی 
از روایت های نادرس��ت، غیرکارشناسی و غیردقیق مدیران و 
مقامات دولت جدید که اکثر آنها در دولت قبل هم مسوولیت 
داشته اند، اتهام ها و انتقادهای غیرکارشناسی دولت یازدهم و 
دوازدهم به پروژه مسکن مهر در سال های بعد از ۱۳۹2 با هدف 
به تعطیلی کش��اندن اجرای تکالیف قانونی س��اخت مسکن و 
ش��انه خالی کردن از تکالیف قانونی که آثار ناترازی آن هنوز 
در ب��ازار خری��د و فروش و اجاره پیداس��ت را در افکارعمومی 
بازنمایی می کند. با این حال، فرزانه صادق مالواجرد، وزیر راه 
و شهرسازی دوشنبه، ۱۴ آبان ماه در حاشیه همایش سرآمدان 
صنعت احداث و انرژی، تاکید کرده بود: در حوزه عملکرد مسکن 
باید با مردم صادق باشیم. او حتی جمعه هفته گذشته و در جریان 
بازدید از پروژه های مس��کن ملی و مهر پردیس با خبرنگاران 

مصاحبه نکرده و گفته بود: تاکنون صحبت های زیادی گفته 
ش��ده اس��ت. ترجیح می دهم اول کار عملی انجام شود، و بعد 
درباره آن صحبت کنم.اما واقعا ماجرا چیست؟ آیا واقعا پروژه ای 
از مسکن مهر بدون آب و برق و فاضلاب در دولت قبل تحویل 
متقاضیان شده است؟ بررسی ها نشان می دهد که دی ماه سال 
گذشته، خبرگزاری اصولگرای تسنیم از تحویل مجتمع 520 
واحدی مسکن مهر پردیس بدون امکانات اولیه آب، برق و گاز 
در فصل سر سال پرده برداشته بود. در گزارشی که سوم دی ماه 
۱۴02 روی خروج��ی خبرگ��زاری تس��نیم رفته، آمده؛ برخی 
واحدهای مسکن مهر پردیس پس از ۱۳ سال انتظار مالکان 
با نواقص و عدم امکانات آب، برق و گاز به مالکان تحویل شده 
که در این فصل سرد، حاصلی جز رنج و سختی مضاعف برای 
مردم نداش��ته اس��ت. در همین رابطه یکی از ساکنان مسکن 
مهر فاز 8 پردیس گفته بود: بعد از ۱۳ س��ال انتظار با ذوق و 
شوق خانه خود را تحویل گرفتیم، در زمان تحویل به ما گفتند 
ک��ه تم��ام امکانات اولیه را برای ش��ما فراهم می کنیم، بعد از 
گذشت ۳ ماه از تحویل واحد خود نه برق داریم، نه آب و نه گاز، 
مانده ایم در این فصل سرما چه کار کنیم. فرد دیگری عنوان 
کرده بود: ما همه ساکنان مسکن مهر از طبقه ضعیف جامعه 
هس��تیم. از روی ناچاری و نداش��تن اجاره خانه ها به این جا پناه 
آوردیم، با اینکه دو بچه کوچک دارم، شرایط گرم کردن خانه 
برایم ممکن نیست، بارها برای اخذ انشعابات آب، برق و گاز به 
ادارات مرتبط مراجعه کردیم؛ اما نتیجه ای نداشته است. در این 
شرایط، به نظر می رسد پروژه های مسکنی همچنان با چالش 
کمبود منابع مالی دست و پنجه نرم می کنند. در همین رابطه 
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید، مهم ترین چالش 
پیش روی پروژه های مسکن مهر را منابع ملی عنوان کرده و 
درباره اعتبارات مورد نیاز برای ساخت مسکن مهر در شهرهای 
جدید گفته؛ برای تکمیل مسکن مهر به ۶.۴ همت نیاز داریم که 

این رقم، منابع مورد نیاز غیر از آورده مردمی است.

بحران کمبود منابع مالی برای پروژه های مسکن ادامه دارد

مصائب مردم برای بهره مندی از مسکن حداقلی

پایگاه خبری ـ تحلیلی نقش جهان نیوز

نیوز
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گروه سیاسی:وزیر امور خارجه کشورمان 
در نشس��تی ب��ا فرمانده��ان و کارکن��ان 
س��تاد فرمانده��ی کل س��پاه پاس��داران 
انقلاب اس��لامی با اش��اره به تهاجم رژیم 
صهیونیستی به ایران تصریح کرد: ما حق 
خود برای واکنش را کنار نگذاش��ته ایم و 
در زمان خود و به شکلی مناسب واکنش 
نشان خواهیم داد. عراقچی در این نشست 
در پاس��خ به س��وال فرماندهان س��پاه در 
خص��وص زم��ان اجرای وع��ده صادق ۳ 
گفت: آنچه که به ما مربوط اس��ت، اعلام 
کردیم که عملیات اخیر رژیم اسرائیل علیه 
جمهوری اسلامی ایران یک تهاجم جدید 
اس��ت. وی افزود: وع��ده صادق دو مانند 
وعده صادق یک، عملیات دفاعی بود. این 
تهاجم جدید نیز مستحق واکنش است و ما 
حق خود برای واکنش را کنار نگذاشته ایم 
و در زمان خود و به ش��کلی که مناس��ب 
بدانیم، واکنش نشان خواهیم داد. وزیر امور 
خارجه کشورمان ادامه داد: در طول ۱2 ماه 
گذشته به صورت خاص به صورت بسیار 
هوش��مندانه و با درای��ت برخورد کردیم. 
تصمیمات ما هیجانی و احساس��ی نبوده 
اس��ت. با در نظر گرفتن همه ش��رایط و 

احتمالات و توطئه هایی که ممکن است 
پهن کرده باش��ند ما پاس��خ را دادیم و هم 
جلوی گسترش جنگ را گرفتیم. پاسخ باید 
داد و محاس��بات دشمن را مدیریت کرد و 
اجازه ندهیم که به این محاسبه برسد که 
اگر ایران را بزند واکنش��ی در کار نخواهد 
بود، یعنی دعوت می کنیم که بیشتر به ما 
ضربه بزند. برای وعده صادق ۳ نیز همین 
خواه��د ب��ود. حتما با درایت و حکمتی که 
در س��طوح عالی نظام وجود دارد پاسخ در 
زمان خودش انجام خواهد ش��د. عراقچی 
همچنین اظهار داشت: آنچه جلوی جنگ 
را می گیرد، آمادگی برای جنگ است. اگر 

می خواهید از جنگ جلوگیری کنید؛ باید 
ب��ا قدرت آمادگی خود برای جنگ و دفاع 
را اعلام کنید و نشان دهید. این است که 
از باعث جلوگیری از جنگ می ش��ود. وی 
افزود: دشمنانی که تهدید می کنند منتظر 
ضعف از سوی طرف مقابل هستند که اگر 
ضعف ببینند کار خود را انجام خواهند داد. 
پس خیلی مهم است که در شرایط جنگی 
محکم و قوی ایس��تادگی کرد. عراقچی 
ب��ا اش��اره به اقدام��ات وزارت خارجه بعد 
از عملی��ات وع��ده ص��ادق 2 گفت: بعد از 
عملیات وعده صادق 2، وظیفه سیاس��ت 
خارج��ی و وزارت ام��ور خارج��ه این بود 

که یک بازدارندگی سیاس��ی ایجاد کند. 
بازدارندگی سیاسی یعنی اینکه کشورهایی 
در منطق��ه و فرات��ر از منطقه با ش��ما علیه 
تهاجم دشمن موضع یکسان داشته باشند 
و این به نوعی خودش یک س��پر دفاعی 
ایج��اد می کند. این هم کمک می کند اما 
اصل بازدارندگی نظامی است. وی افزود: 
بازدارندگی سیاس��ی می تواند یک دیواره 
از مواضع کش��ورهایی که مخالف جنگ 
هس��تند، ایجاد کند تا صدای مخالفت با 
رژیم صهیونیستی در منطقه بلند شود و این 
به جلوگیری از گسترش جنگ کمک کند. 
وزیر خارجه اظهار داش��ت: کاری که من 
کردم وظیفه ذاتی یک وزیر امور خارجه بود 
و جا دارد از وزیر شهید امیرعبداللهیان هم 
یاد کنم که بعد از عملیات وعده صادق یک 
همین عملکرد را داش��تند. همچنین سید 
عباس عراقچی، وزیر امور خارجه ایران و 
بس��ام الصباغ، وزیر امور خارجه سوریه در 
تهران با یکدیگر دیدار و گفتگو کردند. وزیر 
خارج��ه ای��ران پس از دیدار با وزیر خارجه 
سوریه گفت: تاکید می کنم ایران در کنار 
سوریه و مقاومت خواهد بود و از هیچ کمک 

دریغ نمی کند.

عراقچی در نشست با فرماندهان سپاه تشریح کرد

راهبرد هوشمندانه ایران برای جلوگیری از جنگ

رئیس جمهور با اشاره به اینکه نمی توان 
مس��ائل کش��ور را ب��دون اس��تدلال و 
مس��تندات به مردم تحمیل کرد، گفت: 
رویک��رد مدیریت��ی دول��ت مبتن��ی بر 
مس��تنداتی از بهترین روش ها بر اساس 
تجربه ه��ای بین المللی دنیا و الگوهای 
علمی آزموده ش��ده اس��ت. به گزارش 
»نقش جهان«، مس��عود پزشکیان پیش 
از ظهر دیروز دوشنبه، با »اعضای شورای 
مرک��زی ح��زب کارگزاران س��ازندگی 
ایران« دیدار و پای صحبت ها، دغدغه ها 
و پیشنهادات آنان نشست. رئیس جمهور 
با اشاره به سخنان یکی از اعضای شورای 
مرک��زی ح��زب کارگزاران س��ازندگی 
مبن��ی بر انتظارات جامع��ه برای بهبود 

کیفی��ت اینترن��ت و رف��ع فیلترینگ در 
کش��ور گفت: در موضوع اینترنت و رفع 
فیلترینگ به نگاه مش��ترک میان سران 
رس��یده ایم و در پی حل مش��کلات این 
حوزه هس��تیم. رئیس جمهور با تاکید بر 
اینکه نگاه و زبان مش��ترک، بستر ایجاد 
وحدت و انس��جام در کش��ور خواهد بود، 
گف��ت: خطب��ه 2۱۶ نهج البلاغه از زبان 
حض��رت امیرالمومنی��ن، حق��وق مردم 
نس��بت حاکمیت و حاکمیت نس��بت به 
مردم را به خوبی تبیین کرده است. باید 
ب��ا پرهی��ز از دعوا و درگی��ری، عدالت را 
ک��ه مورد تاکید حضرت بوده اس��ت، در 
جامعه پیاده کنیم. رئیس جمهور با بیان 
اینکه رویکرد دولت برای مدیریت کشور 

بر مبنای »مدیریت بر اس��اس شواهد« 
خواه��د ب��ود، تصریح کرد: ما اگر بتوانیم 
ب��ر مبن��ای الگوی مدیریت ب��ر مبنای 
مستنداتی که بهترین روش را بر اساس 
تجربه ه��ای بین المللی دنیا و الگوهای 
علمی آزموده ش��ده به ما نشان می دهد، 
عمل کنیم -ولو اینکه با نظر ش��خصی 
ما ناسازگاری داشته باشد- و سپس این 
رویکرد را به همه مس��ائل کش��ور تعمیم 
بدهیم، می توانیم از مشکلات عبور کنیم. 
پزشکیان با تاکید بر اینکه صداقت با مردم 
کلید حل اساسی مشکلات کشور است، 
اظهار داشت: حل مشکلات آینده کشور 
در گرو ایجاد پذیرش اجتماعی در مردم و 
جامعه است. قبل از هر مداخله باید با مردم 

صادقانه صحبت و استدلال های علمی 
خود را با آنها در میان بگذاریم تا بتوانیم به 
یک زبان و نگاه مشترک برسیم. پذیرش 
اجتماع��ی حتماً بر اس��اس مس��تندات، 
شواهد و با کمک دانشگاهیان، احزاب و 
رس��انه ها قابل دستیابی است؛ نمی توان 
مس��ائل را به زور به جامعه تحلیل کرد. 
رئیس جمهور با بیان اینکه مس��یر ایجاد 
اعتم��اد در م��ردم با وفاق و گفتگو هموار 
خواهد ش��د، گف��ت: اگر حرفی برخلاف 
حق اس��ت و از زبان من زده ش��ود، حتماً 
ظلم صورت گرفته است. ما باید با زبان و 
سخن حق با مردم گفتگو کنیم، تا بتوانیم 
یکدیگ��ر را بپذیری��م و در کنار یکدیگر 

مشکلات کشور را حل کنیم.

پزشکیان آخرین وضعیت پرونده رفع فیلترینگ را تشریح کرد

نگاه مشترک سران قوا به موضوع فیلترینگ

دولت جدید آمریکا تمایلی به حمایت نظامی و مالی از اوکراین ندارد

شوک تیم ترامپ به زلنسکی
گ��روه سیاس��ی: دونالد ترام��پ و جمهوری خواهان در 
انتخابات ریاس��ت جمهوری 5 نوامبر )۱5 آبان( پیروز 
شدند تا درهای جهنم بر روی دولت اوکراین باز شود. اگر 
چه در ظاهر امر دموکرات ها بازنده اصلی رقابت با ترامپ 
بوده اند اما شاید این ولودیمیر زلنسکی و دولت اوکراین 
بودند که بزرگ ترین شکس��ت خورده پیروزی ترامپ 
شدند. به گزارش »نقش جهان«، ترامپ و نزدیکانش 
که حالا همه گی نامزد پس��ت های ارش��د مدیریتی در 
وزارت خارجه و امنیت ملی ش��ده اند، بارها تاکید کرده 
بودن��د که در ص��ورت پیروزی آن ها کمک مالی دولت 
آمریکا به اوکراین قطع خواهد شد. حتی ترامپ زلنسکی 
را »بزرگ ترین تاجر تاریخ« معرفی کرد که در هر سفر 

ب��ه آمری��کا ۶0 میلیارد دلار با خود پول برده اس��ت. در 
روزهای بعد از قطعی شدن پیروزی ترامپ نیز جونیور، 
فرزند ارش��د رئیس جمهور آینده آمریکا با انتش��ار پیامی 
در اینستاگرام رئیس جمهور اوکراین را به سخره گرفت. 
وی فیلمی از ولودویمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین 
منتش��ر کرد که در آن زلنس��کی چهره ای غمگین دارد 
و پول روی س��ر او می بارد. ترامپ جونیور با انتش��ار این 
ویدئو نوش��ت: »ش��ما ۳8 روز با از دس��ت دادن پول تو 
جیبی خود فاصله دارید.« حتی ایلان ماس��ک هم که 
مش��اور ارش��د ترامپ اس��ت، اخیرا مستقل بودن کشور 
اوکراین را به س��خره گرفته اس��ت. مجموع این رویکرد 
ضداوکراینی ترامپ و نزدیکانش در شرایطی است که 

در جبهه میدانی نیز اوکراینی ها وضعیت مطلوبی ندارند. 
در جبهه های جنگ به طور مداوم شاهد پیشروی ارتش 
روسیه و از دست رفتن مناطقی جدید از خاک این کشور 
هستیم. بدون تردید، ولادیمیر پوتین را می توان برنده 
اصل��ی پی��روزی ترامپ در جهان و ولودیمیر زلس��نکی 
را مهم ترین بازنده این رخداد دانس��ت. رویکرد ترامپ 
درب��اره آینده جن��گ اوکراین به طور واضح اوکراین را 
در مسیر تسلیم شدن در برابر اراده پوتین قرار می دهد. 
آن چنان که رسانه آمریکایی وال استریت ژورنال در این 
زمینه می نویس��د: »رئیس جمهور آمریکا شاید تصمیم 
بگی��رد اوکرای��ن را رها کن��د و با اجازه دادن به پیروزی 

روسیه، به این جنگ خاتمه دهد.« 

روی خط خبر

 عزم جدی ایران و روسیه
 برای توسعه روابط

معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: عزم جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه، بر توسعه روابط 
در بالاترین سطح استوار است. محمدرضا عارف 
در دیدار »س��رگئی تس��یویلیف« وزی��ر انرژی و 
رئیس طرف روسی کمیسیون مشترک همکاری 
اقتصادی دو کشور، با اشاره به اینکه  ظرفیت های 
زیادی برای گسترش هرچه بیشتر روابط دو کشور 
در زمینه اقتصادی وجود دارد، بهره برداری از این 
ظرفیت ه��ا برای افزایش حجم مبادلات تجاری 
و اقتصادی ایران و  روس��یه را، مهم برش��مرد و در 
این راس��تا بر اجرای توافقات حاصله در روابط دو 
کشور تاکید کرد. معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به اهمیت رایزنی های مس��تمر دو کش��ور به ویژه 
در ش��رایط کنونی منطق��ه و جهان، تصریح کرد: 
دیدارهای مقامات عالی ایران و روس��یه، نش��انگر 
اراده دو کش��ور برای ارتقای س��طح روابط است. 
ع��ارف تصری��ح کرد: جمهوری اس��لامی ایران، 
همکاری دراز مدت و همه جانبه با روسیه را حائز 

اهمیت می داند. 

تصویب لایحه اجازه افزایش سهمیه 
ایران در صندوق بین المللی پول

س��خنگوی ش��ورای نگهبان از تایید »لایحه اجازه 
افزایش س��همیه دولت جمهوری اس��لامی ایران 
در صن��دوق بین الملل��ی پ��ول« خب��ر داد. ه��ادی 
طحان نظی��ف در صفحه ش��خصی خود در فضای 
مجازی نوشت: لایحه اجازه افزایش سهمیه دولت 
جمهوری اسلامی ایران در صندوق بین المللی پول 
در جلسه شورای نگهبان بررسی و مغایر با موازین 
ش��رع و قانون اساس��ی شناخته نشد. نمایندگان در 
جلس��ه علنی ۹ آبان با ۱8۱ رای موافق با گزارش 
کمیس��یون اقتصادی مجل��س درباره لایحه اجازه 
افزایش س��همیه دولت جمهوری اسلامی ایران در 
صن��دوق بی��ن المللی پول موافق��ت کردند. به این 
ترتیب س��هم جمهوری اسلامی ایران نزد صندوق 
بی��ن الملل��ی پول از طریق بانک مرکزی جمهوری 
اس��لامی ب��ه میزان یک میلی��ارد و 78۳ میلیون و 
۶00 ه��زار حق برداش��ت مخصوص افزایش دهد 
که میزان ۳ میلیارد و 5۶7 میلیون و ۱00 هزار حق 
برداشت مخصوص، سهم فعلی به میزان 5 میلیارد 
و ۳50 میلیون 700 هزار حق برداش��ت مخصوص 

افزایش یابد.

گلوگاه های قاچاق باید شناسایی شود
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد که در مناطق 
آزاد اقتصادی باید کار جدی ش��ود و اش��راف بر این 
مناطق باید بیشتر شود. تعامل ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز با دس��تگاه های اجرایی بیش��تر شود، باید 
برنام��ه اولویت دار تهیه ش��ود. ب��ه گزارش »نقش 
جهان«، محمدرضا عارف در مراسم تکریم و معارفه 
روسای پیشین و جدید ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، اظهار کرد: قاچاق دلایل اقتصادی و اجتماعی 
دارد. قاچاق موجب برهم زدن نظم اجتماعی ش��ده 
و آثار وحشتناکی دارد. فرهنگ سازی غلط قاچاق 
آثار نگران کننده دارد. آثار سیاس��ی هم دارد. یکی 
از ش��اخص های ارزیابی دولت ها، مبارزه با فس��اد 
است. وی ادامه داد: بعد از انقلاب کارهایی در این 
زمنیه انجام داده ایم، چون انقلاب ما فرهنگی بود. 
فرهن��گ دین��ی ما مخالف قاچاق اس��ت. ما باید به 
دنبال پیشگیری از قاچاق باشیم، ولی در ریشه کن 

کردن قاچاق مشکل داریم.
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اقتص��اد کلان: روند بورس در هفته های 
اخی��ر به ش��کل قابل ملاحظ��ه ای دچار 
تغییر شده و خیلی منتظر یک ابر رشد در 
بازار سهام طی هفته ها و ماه های آینده 
هستند. اگر در حدود دو سال اخیر شرایط 
برای سهامداران به ویژه سهامداران خرد 
و حقیقی مناس��ب نبود اما در مدت اخیر 
پال��س های مثبتی از طرف سیاس��تگذار 
به بورس مخابره ش��د. به گزارش »نقش 
جهان«، کارشناس��ان معتقدند که بورس 
می تواند تا پایان سال ۱۴0۳ سیر صعودی 
ط��ی خواهد ک��رد و روند میان  مدت بازار 
مثبت اس��ت. س��ال ۱۴0۴ نیز سال رونق 
بازار س��رمایه در ش��رایط فعلی اقتصادی 
خواهد بود و شاخص کل بازار در واکنش 
به فشارهای اقتصادی می تواند به کانال 
های بالاتر صعود کند. گذری بر روزهای 
معاملاتی بازار سرمایه در شش ماه نخست 
سال جاری از حال و روز نامساعد این بازار 
حکایت می کند اما طبق داده های آماری 
مدیریت نظارت بر بورس های س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار، بازار سرمایه از نیمه 
دوم مهر ماه ۱۴0۳ روند صعودی به خود 
گرفته و در هفته اخیر رکوردهایی جدیدی 
را به ثبت رسانده است، به طوری که ارزش 
معاملات سهام و صندوق سهامی در 27 
آبان ماه سال جاری به بیش از ۹ همت و 
ارزش معاملات سهام به مرز شش همت 
افزایش یافت. در روزهای اخیر انتشار خبر 
ص��دور مجوز دولت برای افزایش قیمت 

محصولات سایپا و ایران خودرو نیز موجب 
شد بورس مسیر سبز روزهای اخیر خود را 
ادامه دهد و با روند مثبت قوی همراه شد. 
شاخص کل بازار سرمایه از ابتدای آبان ماه 
طی یک عملکرد بی سابقه رشد بیش از ۹ 
درصدی را تجربه کرد و اکثر نمادهای بازار 
س��بزپوش بودند. کارشناس بازار سرمایه 
ضمن اش��اره به رون��د این روزهای بازار، 
ش��اخص ب��ورس در روزهای آینده روی 
چ��ه عددی مقاومت می کند را تش��ریح 
ک��رد. محمدرض��ا اعلمی، در گفت وگو با 
صدای بورس گفت: با چند روز مثبت شدن 
شاخص کل نمی توان این نتیجه را گرفت 
ک��ه ب��ازار در روند مثبت قرار گرفته و باید 
حداق��ل ۱0 تا ۱5 روز معاملاتی بگذرد تا 
بت��وان درم��ورد روند کلی بازار اظهار نظر 
کرد. وی افزود: در ۹روز گذش��ته ش��اهد 
رنگ سبز شاخص کل بوده ایم اما نهایتا 
روز گذشته در میانه بازار عرضه ها شدت 

گرفت که این موضوع نشان از این داشت 
که اصلاح بازار امروز ش��روع خواهد شد. 
البته دیروز افزایش نرخ انس جهانی شکل 
گرفت و افزایش قیمت دلار داخلی سبب 
تضعی��ف کلیت بازار به صورت مقطعی و 
رفتن پول به سمت صندوق های طلا شد. 
کارشناس بازار سرمایه پیش بینی خود از 
هفت��ه آینده ب��ازار را اینگونه بیان کرد: در 
این موقعیت زمانی نمی توان نظر دقیقی 
در مورد روند آتی بازار داشت اما آنچه که 
مشخص است این است که باید تا اواخر 
هفته آینده منتظر بود تا رفتار بازار را مورد 
بررس��ی بهت��ر و دقیق تر ق��رار دهیم که 
آیا اصلاح بازار کوتاه اس��ت و به مقاومت 
2 میلی��ون و 2۳0 ه��زار واح��دی پولبک 
می زند و مس��یر رش��د خودش را با حجم 
معاملاتی خوب نسبت به گذشته مجدد در 
پیش می گیرد یا اینکه این اصلاح عمیق 
می شود.وی در پایان افزود:  موضوعی که 

باعث دامنه نوسان محدود بازار به حالت 
قبل خود بازنگردد دوباره خیمه سنگینی بر 
بازار می زند و پول ها به بازار های موازی 
همچون طلا سرازیر می شود. در صورتی 
که شاخص کل به مقاومت مذکور پولبک 
بزن��د و مقاومت معتب��ر 2 میلیون و ۳۱8 
ه��زار واح��دی را با حج��م معاملاتی بالا 
بش��کند می توان این انتظار را داش��ت که 
حرکت کلی بازار به سمت هدف بعد یعنی 
مقاومت تاریخی 2 میلیون و 5۴8 واحدی 
با قدر بیشتری انجام شود. حمید کوشکی، 
کارشناس بازار سرمایه در پاسخ می گوید: 
نباید توجه خود را به روند روزانه یا کوتاه 
م��دت ب��ازار معطوف کرد. زمانی که بازار 
س��رمایه مثبت یا منفی شود، تحلیلگران 
به عوامل تأثیرگذار بر بازار در کوتاه مدت 
توجه می کنند. اکنون بازار سرمایه مثبت 
است که یکی از دلایل اصلی آن به کاهش 
تنش های منطقه باز می گردد. کارشناس 
ب��ازار س��رمایه ادامه می ده��د: جدای از 
تمام سیاس��ت های اقتصادی، هنگامی 
ک��ه اخباری پیرامون جنگ و تنش وجود 
داش��ته باش��د، بازار سرمایه حتی با وجود 
انتشار اخبار مثبتی مانند کاهش نرخ بهره 
بانکی نیز به درس��تی عمل نخواهد کرد. 
کوش��کی با اشاره به سبزپوشی بورس در 
می��ان مدت بیان می دارد: من روند میان 
م��دت بازار س��رمایه را مثب��ت می دانم و 
بورس تا پایان سال ۱۴0۳ سیر صعودی 

طی خواهد کرد.

»نقش جهان« آخرین تحولات در بازار سرمایه را بررسی کرد

بورس در انتظار ابر رشد

گ��روه اقتص��اد کلان: بررس��ی رون��د 
نرخ گ��ذاری ارز نیمای��ی در مرکز مبادله 
نشان می دهد که فاصله میان اسکناس 
و حواله ارزی در مرکز مبادله به کم ترین 
میزان خود، از ابتدای سال جاری تا امروز 
رسیده است. به گزارش ایسنا، از ابتدای 
سال جاری تا روزهای اخیر، روند قیمت 
گذاری نرخ ارز در س��امانه نیما در مرکز 
مبادله، تمایل خود را برای ایجاد فاصله 
کمتر و کاهش ش��کاف میان نرخ حواله 
و ن��رخ اس��کناس دلار نش��ان داده ب��ه 
نح��وی که دی��روز ۳0 آبان ماه ۱۴0۳، 
فاصله میان اسکناس و حواله دلار نیما 
در مرک��ز مبادل��ه، تنها یک هزار و ۴25 
تومان اس��ت. در ابتدای سال جاری، در 
تاریخ 20 فروردین ماه، نرخ اس��کناس 

دلار نیمای��ی ۴۳ ه��زار و 500 تومان و 
ن��رخ حوال��ه دلار نیما با مبلغ ۴0 هزار و 
282 تومان به فروش رسید. به عبارتی، 
شکاف میان اسکناس و حواله دلار نیما 
در این تاریخ، سه هزار و 2۱8 تومان بود. 
در پایان اردیبهشت ماه با جهش نرخ ارز، 
قیم��ت گذاری ارز نیما با افزایش تقریبا 
۱0 درصدی نس��بت ب��ه ماه قبل روبرو 
ش��د. در روز 2۹ اردیبهش��ت ماه ۱۴0۳ 
در تالار اسکناس ارز مرکز مبادله ایران، 
اس��کناس دلار ب��ا ن��رخ ۴۴ هزار و 8۶8 
توم��ان مورد مبادل��ه قرار گرفت. حواله 
دلار نی��ز با ن��رخ ۴۱ هزار و 8۹۴ تومان 
مورد معامله شد. در این روز دلار با نرخ 
58 هزار تومان در بازار آزاد نیز معامله شد. 
بر این اساس در این روز، شکاف و فاصله 

میان حواله و اسکناس دلار نیما دو هزار 
و ۹7۴ توم��ان ب��ود. در اولین روز مرداد 
ماه نیز، اس��کناس دلار با نرخ ۴۶ هزار 
و ۹8۳ تومان در مرکز مبادله خریداری 
و حوال��ه دلار نی��ز با نرخ ۴۳ هزار و 8۶۹ 
تومان، خریداری ش��د. در این روز نرخ 
دلار در ب��ازار آزاد در مح��دوده 57 هزار 
و 500 تومان قرار داشت. بر این اساس 
شکاف میان اسکناس و حواله دلار نیما 
در ای��ن روز، ب��ه س��ه هزار و ۱۱۴ تومان 
رسید. در روز ۹ مهر ماه نیز اسکناس دلار 
در مرک��ز مبادل��ه ۴۹ هزار و 7۳۹ تومان 
قیمت گذاری و حواله آن با نرخ ۴۶ هزار و 
7۴7 تومان تومان خریداری شد. در این 
روز دلار با قیمت ۶0 هزار الی ۶0 هزار 
و 500 تومان در بازار آزاد معامله ش��د و 

فاصله میان اسکناس و حواله دلار نیما 
به دو هزار و ۹۹2 تومان رسید.

دی��روز ۳0 آبان ماه، اس��کناس دلار در 
مرکز مبادله 52 هزار و ۴5۴ تومان قیمت 
گذاری و حواله آن با نرخ 5۱ هزار و 2۹ 
تومان تومان خریداری ش��د. به عبارتی 
فاصله و شکاف میان اسکناس و حواله 
دلار نیما در مرکز مبادله به یک هزار و 
۴25 تومان رس��یده که نش��ان می دهد، 
این شکاف نسبت به ماه قبل نزدیک به 
50 درصد کاهش یافته اس��ت. بنابراین 
قیم��ت گذاری نرخ ارز در س��امانه نیما 
نشان می دهد که فاصله و شکاف میان 
حواله و اس��کناس دلار نیما به کم ترین 
میزان خود از ابتدای سال جاری تا امروز 

رسیده است.

رشد بدون توقف دلار نیمایی

شرایط و نحوه بخشودگی جرایم مربوط به تکالیف مالیات بر ارزش افزوده
رئی��س کل س��ازمان ام��ور مالیات��ی 
کش��ور در بخشنامه ای، شرایط و نحوه 
بخش��ودگی جرایم مرب��وط به تکالیف 
مالی��ات ب��ر ارزش اف��زوده دوره های 
زمس��تان ۱۴02 و به��ار ۱۴0۳ را ابلاغ 
ک��رد. ب��ه گزارش ایرنا ، »س��ید محمد 
هادی س��بحانیان« رئیس کل سازمان 

امور مالیاتی کش��ور با صدور بخشنامه 
ای، نح��وه بخش��ودگی جرایم موضوع 
ماده 22 قانون پایانه های فروش��گاهی 
و سامانه مؤدیان و جریمه های موضوع 
بند)ب( ماده ۳۶ و ماده ۳7 قانون مالیات 
بر ارزش افزوده دوره زمستان ۱۴02 و 
بهار ۱۴0۳ را تشریح کرد. مطابق مفاد 

این بخشنامه، به استناد ماده 22 قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، 
در صورتی که عدم انجام تکالیف قانون 
مذکور خارج از اختیار مودی بوده باشد، 
جرای��م موضوع این ماده تا ۱00 درصد 
بخشیده می شود. همچنین درصورتی 
که اش��خاص مشمول نسبت به مسترد 

کردن مجدد یا مسترد کردن اظهارنامه 
زمس��تان ۱۴02 تا ۱0 آذر و اظهارنامه 
بهار ۱۴0۳ تا 20 آذرماه اقدام و نس��بت 
به پرداخت و یا ترتیب پرداخت مالیات بر 
ارزش افزوده متعلق تا 2۶ آذر اقدام کند 
یا فاقد بدهی باشد، از ۹0 تا ۱00 درصد 

بخشودگی برخوردار خواهد شد.

  تزریق بسته ۲00 همتی
 به واحدهای تولیدی

رئیس کل بانک مرکزی گفت: از راه اندازی بس��ته 
نقدینگ��ی 200 همت��ی برای تزری��ق به واحدهای 
تولیدی خبر داد. به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین 
در نشس��ت مش��ترک با حضور، صمد حسن زاده - 
رئیس اتاق ایران، اعضای هیات رئیس��ه و روس��ای 
کمیس��یون های 20 گان��ه اتاق ای��ران که در محل 
ات��اق بازرگانی، صنایع، معاون و کش��اورزی ایران 
با موضوعاتی از جمله التهاب بازار و نوس��انات نرخ 
ارز و مدیریت بانک مرکزی در این رابطه، مس��ئله 
پیمان سپاری ارزی، ناترازی واحدهای تولیدی در 
رابطه با تولید با نرخ آزاد، مسئله تورم و چالش های 
آن ب��رای واحده��ای تولیدی و نقدینگی واحدهای 
تولیدی برگزار ش��د، گفت: بی ش��ک بخش مهمی 
از سیاست های بانک مرکزی بر تجارت کشور اثر 
گذار است. وی افزود: در خصوص بحث ارز، ما در 
ماه های اخیر سیاستهای خود را اعلام کرده ایم و 
در حال حاضر در حال نهایی کردن آن هستیم وما 
نخایتا ترز را به یک بازار تبادلی منتقل میکنیمو نرخ 
ارز تحت یک سیستم مچینگ شکل خواهد گرفت و 

امیدواریم این موضوع به ثبات بازار کمک کند.

 ثبات بازار ارز 
باوجود تنش های منطقه ای

یک نماینده مجلس گفت: با توجه به توسعه روابط 
بین الملل و افزایش فروش نفت، آینده روشنی را برای 
درآمد های نفتی متصور هس��تیم. فضل الله رنجبر، 
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با ایبنا اظهار کرد: علیرغم وجود تحریم ها و 
با توجه به روند افزایشی صادرات نفت، آینده روشنی 
را برای این بخش متصور هستیم. وی افزود: آمریکا 
و متحدانش در یکی دو س��ال گذش��ته تحریم ها و 
فشار های زیادی را علیه کشورمان از جمله در حوزه 
نفتی اعمال کردند تا ایران نتواند نفت بفروشد، اما با 
توجه به توسعه روابط ایران با کشور های همسایه و 
کشور های شرقی و همچنین عضویت در پیمان های 
ش��انگهای و بریکس ش��اهد افزایش فروش نفت و 

افزایش درآمد ها در این حوزه بودیم. .

زهره عالی پور رییس کل سازمان 
خصوصی سازی شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی در حکمی »زهره عالی 
پور« را به س��مت معاون وزیر و رییس کل س��ازمان 
خصوصی سازی منصوب کرد. گزارش ایرنا ، درحکم 
»عبدالناصر همتی« خطاب به عالی پور آمده است: 
نظ��ر ب��ه تعهد، س��وابق و تجربیات س��رکار عالی و 
با عنایت به اساس��نامه س��ازمان خصوصی سازی و 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده 
آن س��ازمان، به موجب این حکم به س��مت معاون 
وزیر و رئیس کل سازمان خصوصی سازی منصوب 
م��ی ش��وید و انتظ��ار می رود م��وارد زیر در اولویت 
برنامه های آن سازمان قرار گیرد: تلاش و پیگیری 
جهت دستیابی به اهداف واگذاری مطابق با سیاست 
های کلی اصل ۴۴ قانون اس��اس،. آس��یب شناسی 
و ارائه پیش��نهاد برای اصلاح روش های واگذاری 
و ارزش گذاری س��هام ش��رکت ها و تصدی های 
قابل واگذاری دولتی. انجام وظایف دبیرخانه هیات 
واگ��ذار، نظارت بر اجرای دقی��ق مفاد قراردادهای 
واگذاری و پش��تیبانی برای تحقق اهداف واگذاری 
و حفاظت از امنیت سرمایه گذاری، ارائه راهکارهای 
تس��هیل دس��تیابی به توسعه مش��ارکت عمومی و 

توانمندی های بخش خصوصی و تعاونی.

روی خط خبر
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گ�روه اجتماعی:اینک��ه فروچاله ه��ا و 
فرونشست زمین تهدید و بحرانی بزرگ 
برای تهران است بر کسی پوشیده نیست 
زیرا تنها در 2 دهه زمین به ویژه در مناطق 
جنوبی این اس��تان نشس��ت چهار متری 
داشته است، این مساله به حدی اهمیت 
دارد ک��ه بای��د امروز برای حل آن کاری 
کرد زیرا فردا دیر است.به گزارش »نقش 
جه��ان«، با توجه ب��ه اینکه در طول 20 
سال گذشته چهار متر فرونشست زمین 
در مناطق جنوبی تهران رخ داده اس��ت 
ای��ن موضوع باید به عنوان یک مس��اله 
ملی و بااهمیت بیشتر جدی گرفته شود، 
البت��ه دلایل مختلفی برای این موضوع 
مطرح ش��ده که مهمترین آن چالش آب 
و برداش��ت بی روی��ه آب از س��فره های 
زیرزمین��ی مطرح است.ش��اید اهمیت 
موضوع فرونشست زمین به حدی است 
که همه این روزها به نوعی آن را مطرح 
می کنن��د ام��ا چه باید کرد و چه اتفاقاتی 
باعث این موضوع شده است که به چنین 
روزی دچار ش��ده ایم و زمین هر روز که 
می گذرد بیشتر و بیشتر نشست می کند.
چراهای��ی در ای��ن زمین��ه وجود دارد که 
مه��دی زارع، ریی��س مرک��ز پیش بینی 
زلزله و اس��تاد پژوهش��گاه زلزله شناسی 
و س��یدعبدالرضا س��عادت، مدی��رکل 
نقش��ه برداری زمینی و بنیادی س��ازمان 
نقشه برداری کشور بیشتر به این موضوع 
پرداخته اند.رییس مرکز پیش بینی زلزله 
و اس��تاد پژوهشگاه زلزله شناسی در این 
ب��اره گفت: فرونشس��ت زمین و اخباری 
ک��ه از فروچاله ها در فضای مختلف داغ 
می ش��ود باید از سوی همه جدی گرفته 

ش��ود.مهدی زارع افزود: فروچاله در هر 
شهری که رخ می دهد واکنش رسانه ای 
به آن برانگیخته می ش��ود، همانطور که 
ب��ه تازگ��ی در تهران چند فروچاله اتفاق 
افتاد.ب��ه گفته زارع، ب��ه طور معمول در 
تهران در یک منطقه ممکن است بیش 
از ۳5 س��انتی متر این فرونشس��ت قابل 
مش��اهده باش��د اما در یک گستره بزرگ 
حدود ۱5 تا 20 سانتی متر در سال است.
وی ادام��ه داد: اتفاقی که در بخش هایی 
از جن��وب غرب��ی ته��ران رخ داده اینکه 
محدوده جنوب غربی بخش عمده ای از 
گستره فرونشست داخل تهران به شمار 
می رود که بخش عمده آن به بهارستان، 
ش��هریار و ملارد مرتبط اس��ت و انتهای 
آن در استان البرز قرار گرفته است.رییس 
مرکز پیش بینی زلزله و استاد پژوهشگاه 
زلزله شناس��ی افزود: عدد ۳۶ سانتی متر 
فرونشس��ت در سال به محدوده جنوبی 
تهران مرتبط اس��ت و می توان گفت که 
گس��تره کل��ی همه این فض��ای دارای 
فرونشست ۳۶ سانتی متر نیست.رییس 
مرکز پیش بینی زلزله و استاد پژوهشگاه 

زلزله شناس��ی گفت: یعنی سرجمع همه 
فرونشس��ت ها در چهار یا پنج دهه اخیر 
به این ش��یوه اس��ت که زمین در تهران 
به اندازه یک س��اختمان بزرگ پایین تر 
رفته است و این موضوع به صورت جدی 
به زیرس��اخت ها آس��یب وارد می کند.به 
گفته وی، جنوب غربی تهران بیشترین 
جایی اس��ت که فرونشس��ت در آن رخ 
می ده��د که باید به ای��ن موضوع توجه 
جدی داشته باشیم. اکنون مناطق ۹، ۱0، 
۱۱، ۱7، ۱۹، 20 و 2۱ تهران تحت تاثیر 
این فرونشست قرار دارند.زارع گفت: این 
موض��وع توج��ه ما را جل��ب می کند زیرا 
بخش های��ی همچون فرودگاه مهرآباد، 
ایس��تگاه راه آهن، تاسیسات شهر آفتاب 
و ف��رودگاه بین الملل��ی امام خمینی )ره( 
ب��ه عنوان زیرس��اخت های مهم در این 
مناطق ق��رار دارند. چندین خط بزرگراه 
مواصلاتی نیز در این مسیرها وجود دارد 
و اینکه اس��تهلاک زیرساخت های ملی 
را ب��ه هم��راه دارد بنابرای��ن وزارت راه و 
شهرس��ازی باید تعمیرات را انجام دهد.

وی ادامه داد: وجود گس��ل های زلزله در 

ای��ن منطق��ه نیز به عن��وان یک دغدغه 
جدی اس��ت. در دش��ت ش��هریار از سال 
۱۳۹۳ ت��ا ۱۳۹۹ لرزه خی��زی کوچک در 
نقشه مشخص شده و برخی محدوده ها 
در دش��ت جنوب��ی فرونشس��ت بیش��تر 
می شود و مرز این فرونشست های مهم 
و گس��ل های زلزله نی��ز وجود دارد.وی 
تاکید کرد: فرونشس��ت امکان تحریک 
زلزله ه��ا را به هم��راه دارد. همچنین در 
دشت ورامین تعداد زیادی چاه حفر شده 
که گس��ل های زلزله نیز در این محدوده 
ق��رار دارد.زارع اضافه کرد: محور اصلی 
فرونشست و فروچاله ها در ایران بحران 
آب است و جمعیت و توسعه کشور تا حدود 
زیادی با مس��اله آب رابطه مستقیم دارد.

وی افزود: در گذش��ته حدود ۹0 میلیون 
نف��ر در ای��ران زندگی نمی کردند ولی در 
س��ال های اخیر به این داده های آماری 
جمعیت��ی رس��یده ایم و اکن��ون جمعیت 
زیادی در کش��ور زندگ��ی می کنند، این 
جمعیت بیشتر در تهران، اصفهان، مشهد 
و تبریز متمرکز شده اند.وی یادآور شد: در 
شهرهای بزرگی همانند تهران سد ماملو 
از حدود ۱7 س��ال پیش س��اخته شده که 
اگر یک میلیارد و 200 مترمکعب مخزن 
آن کامل ش��ود، 250 میلیون مترمکعب 
آب به تهران می رس��اند که در همه این 
سال ها این میزان آب ذخیره کرده است.

وی اظهار کرد: در چنین مواقعی اولویت 
تهران است و آب این کلانشهر نباید قطع 
شود، اشکال کار اینکه آب در پایین دست 
خشک می شود و با توجه به اینکه آب به 
این مناطق نمی رس��د در چنین شرایطی 

شروع به حفر چاه می کنند.

بحرانی به درازای یک قرن؛

خطر فرونشست در تهران چه زمانی رفع می شود؟

گ�روه اجتماعی: س��خنگوی ق��وه قضاییه با بیان اینکه 
به محض فوت جمش��ید ش��ارمهد س��رکرده گروهک 
تروریس��تی تندر پیش از اجرای حکم مراتب از طریق 
مراج��ع قانون��ی به دولت آلمان اعلام ش��ده بود، گفت: 
آلم��ان در وق��ت مقرر از موض��وع مطلع بود و اقدامات 
بعدی این کشور فرافکنی، غیرقابل قبول و غیرمنطقی 
بوده اس��ت.به گزارش »نقش جهان« ، اصغر جهانگیر  
در پانزدهمین نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره 
اجرای حکم جمشید شارمهد گفت: این خبر بر مبنای 
جمع بن��دی مرک��ز رس��انه قوه قضایی��ه در قالب بیانیه 
اطلاع رسانی شد و هیچ امر غیرواقعی در این بیانیه دیده 
نمی ش��ود.وی ادامه داد: به محض فوت این تروریس��م 
که به اعدام محکوم شده بود، از طریق مراجع قانونی و 
وزارت خارجه به دولت آلمان اعلام شد که وی به دلیل 
مرگ طبیعی فوت کرده اس��ت بنابراین آلمان در وقت 
مقرر مطلع بود؛ بنابراین اقدامات بعدی آلمان فرافکنی، 
غیرقابل قبول و غیرمنطقی بود.سخنگوی قوه قضاییه 
تاکی��د ک��رد: زمانی که از دس��تگاه قضایی در خصوص 
او سوال شد پاسخ لازم داده شد و قوه قضاییه همیشه 
صادقانه با مردم برخورد کرده اس��ت.وی در پاس��خ به 
سوالی دیگر در خصوص انتقال جسد جمشید شارمهد 

اظهار داشت: در صورتی که خانواده او درخواست این 
موضوع را داشته باشند پس از طی روال قانونی انجام 
خواهد شد.س��خنگوی قوه قضاییه در پاس��خ به سوالی 
درب��اره اظه��ارات عباس پالیزدار عضو هیات تحقیق و 
تفحص مجلس هفتم و ورود قوه قضاییه به این موضوع 
گفت: قوه قضاییه نس��بت به حفظ امنیت روانی مردم 
و جلوگی��ری از س��یاه نمایی چ��ه از طریق افراد و چه از 
طرق دیگر پیگیری های لازم و برخوردهای مقتضی را 
دارد به ویژه اینکه این اظهارات از سوی افرادی مطرح 
شده باشد که بابت کذب بودن اظهارات خود به زندان 
رفتند.وی ادامه داد: در خصوص این پرونده با توجه به 
شکایت شخص حقیقی در شعبه بازپرسی تهران پرونده 
تشکیل و در مرحله رسیدگی مقدماتی که نتایج آن به 
موقع اطلاع رسانی خواهد شد.سخنگوی قوه قضاییه 
با بیان اینکه امنیت جامعه خط قرمز حاکمیت و دستگاه 
قضایی است، گفت: با کسانی که بخواهند به هر طریقی 
این امنیت را به مخاطره بیندازند برخورد قاطعانه صورت 
می گیرد.جهانگیر با اشاره پرونده سه سارق مسلح که به 
سرقت های مسلحانه اقدام کرده بودند، گفت: این افراد 
به روی مردم س��لاح کش��یدند و ضمن ضرب و ش��تم، 
آنها را در خانه هایشان حبس کرده بودند.وی ادامه داد: 

بلافاصله برای این پرونده پس از رس��یدگی در دادس��را 
کیفرخواس��ت و قرار مجرمیت صادر ش��د و پرونده به 
شعبه ۱5 دادگاه انقلاب ارجاع شد.جهانگیر اضافه کرد: 
از ۳0 مه��ر پرون��ده در دادگاه با حضور وکلای متهمان 
و خانواده ش��کات مورد رس��یدگی قرار گرفت و با توجه 
به اقرار متهمان این افراد در اس��تان های تهران، البرز 
و خراس��ان رضوی دس��ت به ارتکاب جرم زده بودند.

س��خنگوی قوه قضاییه اظهار داش��ت: رأی بدوی این 
پرونده در شعبه ۱5 دادگاه انقلاب به اتهام محاربه مبنی 
بر اعدام صادر شد همچنین از نظر ایراد ضرب و جرح 
نیز به پرداخت دیه محکوم شدند که البته رأی صادره 
ب��دوی اس��ت و پس از اب��لاغ محکومان ظرف 20 روز 
فرصت فرجام خواهی در دیوان عالی کشور دارند و پس 
از قطعی��ت آرای ص��ادره، نتیجه نهایی به اطلاع مردم 
خواهد رسید.سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده باش��گاه مس رفسنجان 
گفت: این پرونده دارای 2۱ متهم و س��ه مطلع اس��ت و 
ب��رای ۱2 نف��ر قرار مجرمیت و برای دو نفر منع تعقیب 
صادر شده است همچنین برای هفت متهم هم پرونده 
اکنون در دادسرا در جریان رسیدگی قرار دارد که پس 

از تکمیل تحقیقات تصمیم گیری خواهد شد.

سخنگوی قوه قضاییه : 

پرونده ای برای دختر هنجارشکن علوم و تحقیقات تشکیل نشده است

روی خط خبر

تردد بیش از ۹ میلیون خودروی فاقد 
معاینه فنی در کشور

مع��اون عملی��ات پلیس راهور فراجا از تردد بیش از ۹ 
میلیون خودرو فاقد معاینه فنی در جاده های کشور خبر 
داد و گفت: پلیس در نیمه نخست امسال حدود ۶ و نیم 
میلی��ون برگ جریمه مربوط به فقدان برخورداری از 
معاینه فنی صادر کرده است.سردار محمد باقر سلیمی 
در گفت وگو با ایرنا به موضوع خودروهای فرسوده و 
مسئله معاینه فنی این وسائل نقلیه اشاره کرد و اظهار 
داشت: اکنون تقریباً 27 میلیون و 500 هزار دستگاه 
خودرو پلاک ش��ده در کش��ور وجود دارد که همه آنها 
ام��کان برخ��وداری از معاینه فنی را ندارند.وی با بیان 
اینکه طبق قانون، وسائل نقلیه زیر چهار سال نیازمند 
معاینه فنی نیستند، افزود: حدود هفت میلیون دستگاه 
خودرو در کشور زیر سن لازم برای دریافت معاینه فنی 
هستند و قانون دریافت معاینه فنی برای آنان اعمال 
نمی شود.معاون عملیات پلیس راهور فراجا گفت: از 
20 میلی��ون دس��تگاه خودرو باق��ی مانده، حدود یک 
میلیون دس��تگاه به دلیل تخلفات رانندگی، تصادف، 
توقیف اموال و مواردی از این قبیل در پارکینگ های 
عمومی هستند که مطابق رصد سامانه های پلیس هیچ 

تردیدی وجود ندارند که به معاینه فنی نیاز دارند.

کاهش سن تمایل به زیبایی های 
ساختگی به 1۸ سال

یک پزش��ک جراح پلاس��تیک گفت: امروزه برخی 
از اعمال جراحی لیفت صورت و پیش��انی برای رفع 
چین و چروک چهره، در آرایش��گاه ها و توس��ط افراد 
غیرمتخصص انجام می شود که یک نگرانی بزرگ 
و فاجعه جدی است.به گزارش »نقش جهان«، سید 
علیرض��ا مصباح��ی  با تاکید بر اینکه فضای مجازی 
نق��ش مهم��ی در الق��اء کاذب نیاز به اعمال جراحی 
زیبایی ایفا می کند، افزود: برخی از مردم می پرسند 
اگر جراحی زیبایی انجام دهند، آیا فرزندان آینده آنان 
نیز شبیه به آنان می شوند که در پاسخ می گوییم این 
یک باور غلط اس��ت چون ظاهر و زیبایی و س��اختار 
چهره هر فرد به ژن و ساختار وراثتی وی بستگی دارد 
و عمل جراحی زیبایی هر یک از والدین ارتباطی به 
نسل بعدی نخواهد داشت.عضو هیات مدیره انجمن 
علمی راینولوژی ایران، گفت: بیش��ترین تقاضا در 
ح��وزه اعم��ال جراحی زیبایی در کش��ور به جراحی 
بینی اختصاص دارد، سپس عمل های جراحی پلک، 
لیفت )کشیدن(صورت، جراحی های زیبایی گوش 

و گردن در رده های بعدی هستند.

تولید سامانه هشدار سیل و پیش بینی 
آلودگی هوا در کشور

مع��اون فن��ی، ش��بکه دیدبان��ی و مدیریت بحران 
س��ازمان هواشناسی کش��ور اظهارکرد: تقریبا همه 
فعالیت ه��ای س��ازمان هواشناس��ی از داده برداری 
پارامتره��ای ج��وی در انواع ایس��تگاه ها تا صدور 
پیش بینی ه��ای جوی و نقش��ه های اقلیمی بر پایه 
اطلاعات مکانی اس��توار است. فرح محمدی ادامه 
داد: در این نمایش��گاه سامانه سنجش پارامترهای 
جو در س��طوح فوقانی، س��امانه مرتبط با خروجی 
انواع مدل های هواشناس��ی گردوخاک و س��امانه 
دسترسی برخط به داده های جوی در ایستگاه های 
هواشناسی کشور ارائه شد.وی خاطرنشان کرد: در 
واقع س��ازمان هواشناس��ی با استفاده از توان داخلی 
و ظرفیت ه��ای ملی حوزه فنی و فناوری اطلاعات 
توانس��ته نیازهای نرم افزاری چرخه دیدبانی جو از 
تولید گزارش ها تا ارسال، جمع آوری،  کنترل کیفی 

و... را تامین کند.
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»خاموش��ی های برنامه ریزی شده« این 
تازه تری��ن تدبیر وزارت نی��رو در پاییز و 
زمس��تان امس��ال اس��ت، برای عبور از 
وضعی��ت نات��رازی در تولی��د و مصرف 
ب��رق ،آن ه��م در 2فص��ل پی��ش رو که 
ناترازی گازی هم عود می کند و احتمال 
می رود که کش��ور را در تنگنای ش��دید 
تأمی��ن پای��دار ب��رق و گاز قرار دهد.  این 
در حالی است که برخی افراد و جریانات 
در حوزه هایی چون استخارج رمزارزها، 
اس��تفاده فزاین��ده در مناطق برخوردار و 
ویلاه��ا و برخی صنایع پرس��ود در حال 
بلعیدن برق ارزشمندی هستند که برای 
روند توس��عه کشور یک کالای ضروری 
اس��ت. به گزارش گروه مسکن و انرژی 
از همش��هری آنلاین، در حالی ک��ه طی 
چند س��ال اخیر، سیاس��ت تعرفه گذاری 
برق به نحوی تغییر کرده که مش��ترکان 
کم مصرف تش��ویق و پرمصرف ها تنبیه 
ش��وند اما باز هم در ایران با پدیده های 
عجی��ب برق خ��واری مواجه هس��تیم 
که می ش��ود از آنها به عنوان س��لاطین 
برق خ��وار ی��اد ک��رد و س��ؤال مهم این 
اس��ت که دولت چهاردهم برای برخورد 
ب��ا اینه��ا چه می کن��د؟  در این روزها که 
در سراسر کشور به طور معمول 2ساعت 
ب��رق در مناطق مختلف قطع می ش��ود، 
ای��ن موضوع مطرح ش��ده ک��ه به جای 
تنبیه همه، بهتر اس��ت افراد پرمصرف ، 

تنبیه ش��وند. درحالی که مردم این روزها 
ب��ا دش��واری ناش��ی از خاموش��ی های 
برنامه ریزی شده مواجه هستند و با دولت 
همراه ش��ده اند اما ناسپاسی برق خواران 
جای سؤال جدی دارد و مماشات شرکت 
توانیر و شرکت های توزیع برق می تواند 
به مثابه تقدیر از این افراد و نهادها قلمداد 
ش��ود؛ چه این که در چند س��ال اخیر از 
پدیده ه��ای برق خواری رونمایی ش��ده 
اس��ت. ۱۶مرداد ۱۴0۳خبری منتشر شد 
مبنی بر اینکه یک مش��ترک خانگی در 
تهران در ۴ ماه اول س��ال جاری به اندازه 
یک محله در پایتخت برق مصرف کرد؛ 
درحالی که شرکت توانیر گزارش داده که 
از هر ۴مش��ترک خانگی، یک مش��ترک 
پرمصرف، بدمصرف یا بس��یار بدمصرف 
اس��ت؛ براساس اطلاعات شناسه قبض 
ی��ک مش��ترک خانگ��ی در منطقه یک 

ته��ران،   از ابتدای س��ال ت��ا نیمه مرداد 
امس��ال 57هزار و ۱۶0کیلووات ساعت 
ب��رق مصرف کرد که مع��ادل محله ای 
با 250واحد مس��کونی در تهران اس��ت. 
چندسالی است که پدیده برق خواری در 
ایران ش��کل جدیدی پیدا کرده و برخی 
به ص��ورت غیرقانون��ی از ب��رق با تعرفه 
خانگی و کش��اورزی اقدام به اس��تخراج 
رمزارزها می کنند. سیاس��ت وزارت نیرو 
ب��رای تنبی��ه این ماینره��ا و جمع آوری 
تجهیزات و معرفی متهمان به دس��تگاه 
قضا، اگرچه تا اندازه ای جلوی این پدیده 
را گرفته اما همچنان گزارش ها از ادامه 
فعالی��ت اس��تخراج رمزارزحکایت دارد. 
ازجمل��ه اینک��ه پیش از ای��ن هم فاش 
شده  برخی از استخراج کنندگان رمز ارز 
به صورت غیرمجاز به اندازه چند اس��تان 
برق مصرف داش��ته اند. برای پدیده های 

برق خ��واری در ایران می توان به میزان 
بالای مصرف برق مجتمع های تجاری 
در کلانش��هرهای ایران اشاره کرد که با 
تاریک ش��دن هوا، نمای خود را با برقی 
که گران به دس��ت می آی��د، نورپردازی 
می کنند. البته این وضعیت فقط به نمای 
مگامال ها محدود نمی ش��ود و در داخل 
این مجتمع های لوکس، ش��اهد مصرف 
بی رویه برق هس��تیم و ش��اید پاسخ این 
باش��د که هزینه تمام ش��ده برق از آنها 
گرفته می ش��ود؛ اما سؤال اینجاست که 
وقتی زندگی تعداد زیادی از ش��هروندان 
دچار اختلال می ش��ود، چ��را باید اجازه 
بدمصرف��ی برق را به آنها داد؟ همکاری 
یک ش��رکت دولتی ب��ا پرمصرف ترین 
مش��ترک برق ایران س��بب ش��ده تا با 
وجود افزایش مصرف، هزینه قبض این 
مش��ترک یک سوم ش��ود. گفته می شود 
که این مشترک در شهریور امسال فقط 
به اندازه مصرف یک محله با 20خانه  برق 
مصرف کرد. علت کاهش قبض برق این 
مش��ترک همکاری یک شرکت دولتی 
با او برای تغییر انش��عاب از برق خانگی 
ب��ه ی��ک مش��ترک دیماندی)صنعتی( 
ب��وده؛ درحالی که براس��اس قانون هیچ 
خانه ای در ش��هرها و روس��تاهای ایران 
اجازه اس��تفاده از انش��عاب دیماندی را 
ندارد و باید در قالب مش��ترکان خانگی 

رده بندی شود.

پدیده  عجیب برق خواری در ایران ابعاد عجیبی پیدا کرده است

هیولاهایی که برق را می بلعند!

عض��و هی��ات مدیره انجمن فولاد ایران 
بی��ان کرد: صنعت فولاد ایران علی رغم 
سهم اندک در مصرف گاز کشور )حدود 
5 درص��د(، هم��واره اولین قربانی کمبود 
ان��رژی اس��ت و اکن��ون نیز بی��ن 20 تا 
۴0 درص��د محدودی��ت گاز برای صنایع 
ف��ولادی و محدودیت های برق نیز هم 
در بخش خانگی و هم در بخش صنعتی 
اعمال ش��ده اس��ت. به گزارش تجات به 
نق��ل از اقتص��اد آنلای��ن، صنعت فولاد 
به عن��وان یک��ی از مهم ترین صنایع در 
اقتصاد ایران، نقش��ی کلیدی در توس��عه 
زیرس��اخت ها و رش��د اقتصادی کشور 
دارد. ب��ا وج��ود این، بحران انرژی گاز در 
سال های اخیر به طور جدی فعالیت این 
صنعت را تحت الشعاع قرار داده است. به 
دلیل عدم اصلاح قیمت گاز، رشد صنایع 
مختلف و افزایش تقاضا برای گاز طبیعی، 
این منبع استراتژیک با کمبود مواجه شده 
است. صنایع پتروشیمی، سیمان و فولاد 
از جمله بزرگ ترین مصرف کنندگان گاز 
محس��وب می شوند که در حال حاضر با 
محدودیت ه��ای انرژی روبرو ش��ده اند. 
ش��اید از دلایل اصلی این موضوع بتوان 
به زیرس��اخت های ناکافی، تحریم های 
اقتصادی اش��اره کرد که باعث تش��دید 
محدودیت ها در بخش انرژی ش��ده اند. 

گزارش ها نش��ان می دهد که حدود 20 
درصد از واحدهای تولید فولاد در س��ال 
گذش��ته به دلیل کمب��ود گاز، با کاهش 
تولید مواجه شده اند اما با وجود این تجربه 
تلخ، امس��ال ش��اهد اعم��ال زودهنگام 
محدودیت ه��ای گاز بوده ایم. علاوه بر 
ای��ن، اعم��ال محدودیت ه��ای برق نیز 
ب��ر مش��کلات این صنع��ت دامن زده و 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد را با چالش جدی 
تامی��ن انرژی مواجه کرده اس��ت که در 
نهایت این ش��رایط نه تنها بر روند تولید 
فولاد تاثیر گذاشته، بلکه بر قیمت تمام 
شده محصولات فولادی و در نهایت بر 
کل زنجی��ره ارزش ای��ن صنعت اثرگذار 
خواهد بود. با ادامه محدودیت ها ش��اهد 
افزای��ش قیم��ت تمام ش��ده، بیکاری و 
کاهش اشتغال و از همه مهم تر کاهش 
تولی��د و در نتیجه رکود در صنعت فولاد 
خواهیم بود. در این خصوص به گفت وگو 
ب��ا بهادر احرامیان، عض��و هیات مدیره 
انجمن فولاد ایران پرداختیم. عضو هیات 
مدی��ره انجمن فولاد ایران در خصوص 
اعمال محدودیت های ش��دید گاز و برق 
در صنع��ت فولاد، گف��ت: صنعت فولاد 
ایران علی رغم س��هم اندک در مصرف 
گاز کشور )حدود 5 درصد(، همواره اولین 
قربانی کمبود انرژی اس��ت و اکنون نیز 

بین 20 تا ۴0 درصد محدودیت گاز برای 
صنایع ف��ولادی و محدودیت های برق 
نیز هم در بخش خانگی و هم در بخش 
صنعتی اعمال ش��ده اس��ت. وی اضافه 
کرد: این شرایط دوگانه، تولید فولاد را با 
چال��ش جدی مواجه کرده و می تواند به 
کاه��ش تولید، افزایش هزینه های تولید 
و ب��ه تبع آن، افزایش قیمت محصولات 
ف��ولادی و کاهش ص��ادرات نیز منجر 
ش��ود. عضو هیات مدیره انجمن فولاد 
بیان کرد: هم اکنون در ماه آبان هس��تیم 
و پیش بینی می شود که اوج مصرف گاز 
در دی ماه رخ دهد؛ این بدان معناس��ت 
ک��ه ممک��ن اس��ت در م��اه دی ش��اهد 
ش��دیدترین محدودیت ه��ای گاز و برق 
باش��یم که ش��رایط آب و هوایی نیز بر 
میزان و ش��دت محدودیت ها تأثیرگذار 
خواه��د بود. وی ادامه داد: صنعت فولاد 
ب��ا تولید ح��دود 70 درصد برق مصرفی 
خ��ود، گامی بزرگ در جهت خودکفایی 
برداش��ته اس��ت. اما پرس��ش اینجاست 
که چرا با وجود این خودکفایی نس��بی، 
همچنان ش��اهد اعمال محدودیت های 
برق، حتی در فصل زمس��تان هس��تیم؟ 
عض��و هی��ات مدیره انجمن فولاد تاکید 
کرد: امس��ال زودتر از س��ال های گذشته 
با اعم��ال محدودیت های انرژی مواجه 

شدیم و پیش بینی می شود میزان ناترازی 
امس��ال نیز نسبت به سال گذشته بیشتر 
باش��د. احرامیان در پایان گفت: صنعت 
فولاد ایران با تولید س��الانه بیش از ۳0 
میلیون تن فولاد، در جمع ۱0 تولیدکننده 
برت��ر جه��ان قرار دارد. ب��ا این حال، این 
صنعت پتانسیل بسیار بیشتری برای رشد 
و ارتق��ای جای��گاه خود در عرصه جهانی 
دارد؛ ب��ا رفع موانع��ی مانند قطعی های 
ب��رق و تامی��ن پایدار ان��رژی، می توانیم 
فاصله خود را با کشورهای پیشرو در این 
صنعت کاهش داده و به یکی از بزرگترین 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد در جهان تبدیل 
شویم. گفتنی است بحران انرژی گاز نه  
تنه��ا تهدی��دی برای صنعت فولاد بلکه 
زنگ خطری مهم برای کل اقتصاد ایران 
است که نیازمند توجه جدی و راهکارهای 
اس��تراتژیک و عملی است. بدون شک، 
پاسخگویی به این چالش نیازمند تلاش 
هم س��و از سوی دولت، بخش خصوصی 
و نهاده��ای مرتبط اس��ت. گروه صنعت 
و تجارت: ش��اخص قیم��ت تولیدکننده 
بخش معدن در دوازده ماه منتهی به مهر 
ماه ۱۴0۳ نسبت به مدت مشابه در سال 
قبل، 27.8 درصد است که در مقایسه با 
همین اطلاع در ماه قبل )2۹.5 درصد(، 

۱.7 واحد درصد کاهش داشته است.

صنعت فولاد، قربانی بحران انرژی

 خاموشی معابر منجر به افزایش 
تصادفات و ناامنی می شود

رئی��س کمیس��یون عمران و حمل ونقل ش��ورای 
اسلامی شهر تهران گفت: قطعی برق معابر منجر 
ب��ه افزای��ش تصادفات و ناامنی برای ش��هروندان 
می شود. به گزارش گروه ئمسکن و انرژی از ایسنا 
، سید جعفر تشکری هاشمی در تذکر پیش از دستور 
خود در جلس��ه امروز ش��ورای ش��هر تهران با اشاره 
به خاموش��ی معابر تهران گفت: این روزها به دلیل 
قطعی برق برنامه ریزی شده شاهد خاموشی معابر 
هستیم و همین موضوع منجر به ایجاد مشکلاتی 
برای شهروندان شده است و لازم است که در افق 
بلند مدت برای تامین برق پایدار در س��طح ش��هرها 
اقداماتی صورت گیرد. تشکری هاشمی درباره سهم 
روشنایی برق معابر اظهار کرد: سهم روشنایی معابر 
از برق تولیدی حدود یک الی یک و نیم درصد است، 
یعن��ی ب��رق معابر را تنها برای کاهش ۱.5 درصد از 
مصرف برق قطع می کنند، سوال اینجا است که این 
درصد چقدر در مجموع مصرف برق اهمیت دارد؟

۷0 درصد بنزین و 64 درصد نفت گاز 
تولیدی یورو 4 و ۵ است

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفت��ی ایران ب��ا اعلام اینکه واحد ایزومریزاس��یون 
پالایشگاه شیراز نقش مهمی در ارتقای شاخص های 
س��لامت و محیط زیس��ت در شهر شیراز دارد، گفت: 
70 درصد بنزین و حدود ۶۴ درصد نفت گاز تولیدی 
در پالایشگاه های کشور یورو ۴ و 5 است. به گزارش 
گروه مس��کن و انرژی از وزارت نفت، محمدصادق 
عظیمی فر دیروز در آیین گشایش واحد ایزومریزاسیون 
پالایشگاه شیراز با اشاره به اینکه در دولت چهاردهم 
افزون بر تکمیل طرح های با پیش��رفت بالا، اجرای 
طرح های ارتقای کیفی نفت کوره را در اولویت قرار 
خواهیم داد، اظهار کرد: ناترازی فرآورده دامن کیفیت 
فرآورده را نیز گرفته است، اما تلاش کردیم با افزایش 
8 میلیون لیتری تولید بنزین در پالایشگاه های کشور 
که حدود 8 درصد تولید بنزین کشور است، کیفیت را 

فدای کمیت نکنیم. 

آمادگی برای تامین سوخت
زمستانی شمال کشور

مازندران مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت 
ش��مال از آمادگی این صنعت برای تامین و انتقال 
ایمن س��وخت زمس��تانی از مبادی تولید به اس��تان 
ه��ای مازندران و گلس��تان خب��ر داد. محمدمهدی 
جامع��ی مدی��ر منطقه با اش��اره ب��ه اهمیت فرآیند 
انتقال ایمن و مس��تمر س��وخت زمس��تانی با هدف 
ذخیره س��ازی و اس��تفاده در فصول س��رد سال در 
منطقه ش��مال، گفت: تمامی پرس��نل و تجهیزات 
صنع��ت نفت منطقه ش��مال در آم��اده باش کامل 
برای خدمات رسانی زمستانی به مردم، مسافران و 
صنایع مس��تقر در اس��تان های مازندران و گلستان 
هس��تند. به گزارش روابط عمومی ش��رکت خطوط 
لوله و مخابرات نفت ایران – منطقه ش��مال، وی 
با اش��اره به گس��تردگی حوزه فعالیت منطقه شمال 
از ش��رق اس��تان تهران تا اس��تان های مازندران و 
گلس��تان خاطرنش��ان کرد: این صنع��ت با فعالیت 
پرس��نل متخصص و بهره گی��ری از افزون بر۳۹0 
کیلومتر خطوط لوله، 8 مرکز انتقال نفت، فشارشکن 
و ایس��تگاه مخابرات مستقل صنعتی انواع فرآورده 
های نفتی مورد نیاز ش��مال کش��ور را از پالایشگاه 
و انبار نفت تهران به انبارهای ش��رکت پخش در 2 

استان شمالی منتقل می کند.

روی خط خبر
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اقتص�اد کلان: موض��وع گش��ایش در 
فرآینده��ای ص��ادرات غیرنفتی یکی از 
اولوی��ت های دول��ت چهاردهم از ابتدای 
کار خود بوده اس��ت. در این راس��تا بانک 
مرکزی تلاش کرد تا فاصله ارز نیمایی و 
ارز بازار آزاد را کاهش بدهد و ضمن حرکت 
به س��مت ایجاد ارز تک نرخی به ش��کل 
واقعی، رضایت ش��رکت های صادرکننده 
بورسی را نیز بدست بیاورد و شرایط را برای 
بهبود س��ود عملیاتی آن ها فراهم کند. از 
سوی دیگر برداشتن برخی محدودیت ها 
در نحوه بازگش��ت ارز صادراتی و مبادله 
ارزی میان صادرکنندگان و واردکنندگان 
و و اس��تفاده از ارزصادراتی خود، بخش��ی 
از گام های سیاس��تگذار در راستای ایجاد 
گشایش صادراتی بود. به گزارش »نقش 
جهان«، به تازگی رئیس کل بانک مرکزی 
در جم��ع فع��الان اقتصادی در اتاق ایران 
درباره نحوه تعیین نرخ ارز در بازار ارز توافقی 
اع��لام کرد ک��ه عرضه کننده و متقاضی 
ارز در بازار ارز توافقی، پیشنهادات خود را 
مطرح می کنند و در نهایت قیمت کشف 
می  شود و امیدوارم تا 2 الی ۳ ماه آینده به 
کش��ف قیمت قابل اطمین��ان در بازار ارز 
توافقی برسیم. محمدرضا فرزین در حاشیه 
نشست با اعضای اتاق ایران در خصوص 
گش��ایش های ایجاد شده از سوی بانک 
مرک��زی برای حمایت از صنایع فولادی 
گفت که بر اساس بخشنامه ای که اخیراً 
در همین زمینه صادر شده امکان استفاده 
از ارز حاص��ل از ص��ادرات زنجیره فولاد و 
فلزات رنگین اساسی جهت واردات اقلام 
مورد نیاز مصارف ارزی چهار حوزه »ماده 
اولیه، طرح های توسعه ای و تکمیل پروژه 
ه��ای تولید انرژی، نیاز کالاهای التهابی 
صنایع فلزی« تا سقف ۱00 درصد فراهم 
ش��ده است. در این خصوص نایب  رئیس 
اتاق بازرگانی ایران گفت: تالا ارز توافقی 

می توان��د التهابات ب��ازار را کاهش دهد و 
وضعیت بازار سرمایه را متعادل تر کند. قدیر 
قیافه، نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران، در 
گفت وگو با خبرنگار ایبنا با اشاره به مزایای 
ت��الار ارز توافقی اظه��ار کرد: ایجاد تالار 
ارز توافقی توس��ط بانک مرکزی، اقدامی 
مثبت و عملی اس��ت که توانسته تاثیرات 
مهمی بر بازار های اقتصادی کشور داشته 
باشد؛ به نحوی که تنها خبر ایجاد این تالار 
توانس��ت بازار بورس را سبزپوش کند که 
نشان می دهد این اقدام بر اساس رفتار های 
علمی و منطقی اقتصادی طراحی ش��ده 
اس��ت. وی تاکی��د کرد: ج��ا دارد به آقای 
فرزی��ن؛ رئیس کل بانک مرکزی و آقای 
همتی؛ وزیر اقتصاد تبریک بگویم، چون 
به این جمع بندی رس��یده اند که ضرورت 
دارد بازنگری جدی در حوزه نرخ ارز صورت 
گیرد و اقدامات مناسبی نیز در این زمینه 
انجام داده اند. او افزود: بسیاری از واحد های 
تولیدی کشور، کالا های مورد نیاز خود را با 
نرخ بازار آزاد تهیه می کنند و انتظار عرضه 
ارز حاص��ل از ص��ادرات این واحد ها با نرخ 
ترجیحی، غیرمنصفانه و غیرمنطقی بود. 
وی ایج��اد ت��الار ارز توافقی را گامی موثر 
در راستای کشف قیمت واقعی ارز دانست 
و اظهار داش��ت: این تالار اجازه نمی دهد 
قیمت ارز از بیرون مرز ها و عوامل خارجی 

تعیین ش��ود. همچنین این تالار می تواند 
التهاب��ات ب��ازار ارز را کاهش و تقاضا های 
واقعی را به طور کامل پاسخ دهد و وضعیت 
بنگاه های اقتصادی، به ویژه در بازار سرمایه 
را نی��ز متعادل ت��ر کند. قیافه در ادامه بیان 
کرد: چنین سیاست هایی نه تنها به رشد و 
پایداری بازار سرمایه کمک می کنند، بلکه 
مسیر توسعه اقتصادی کشور را نیز هموارتر 
می سازند. نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
با اشاره به انتخاب ترامپ به عنوان رئیس 
جمه��ور آمریکا با بیان اینکه ترامپ تاجر 
است و تاجران اهل معامله هستند، اظهار 
کرد: ترامپ به منافع خود و کشورش نگاه 
می کند. شاید تعامل با این شخص سخت 
باشد؛ اما محال نیست و می توان با ایشان 
مذاک��ره ک��رد. در این ش��رایط می توانیم 
ضواب��ط را ب��ه گونه ای تنظیم کنیم که با 
آم��دن ترامپ صدمه نبینیم. وی تصریح 
کرد: به نظر می رسد ترامپ به دنبال پایان 
دادن جن��گ روس��یه و اوکرای��ن و جنگ 
اس��رائیل و غزه اس��ت. قیافه عنوان کرد: 
سال هاس��ت که س��خت ترین تحریم ها 
بر کش��ور ما تحمیل ش��ده است و ترامپ 
نمی تواند تحریم های جدید بر علیه کشور 
م��ا وضع کند، چون تحریمی باقی نمانده 
که آمریکا علیه ایران به کار نبرده باش��د. 
نایب رئیس اتاق ایران اظهار داش��ت: در 

س��ه سال گذشته توانستیم صادرات نفت 
را بیش��تر کنیم، این در حالی اس��ت که در 
دوره قبلی ریاست جمهوری ترامپ، فشار 
زی��ادی ب��رای فروش نفت ای��ران وجود 
داش��ت، به همین دلیل در آن زمان دولت 
محدودیت های ارزی سنگینی وضع کرد 
تا تقاضای ارز را کاهش دهد. وی افزود: در 
حال حاضر با وجود شدت تحریم ها شرایط 
اقتصادی کشور نسبت به آن زمان بسیار 
بهتر شده است و انشا الله ما می توانیم بر 
تحریم ها پیروز شویم. امیدواریم در حوزه 
سیاس��ت خارجی و دیپلماسی اقتصادی 
مسئولان تصمیمات نافع برای همه مردم 
ایران را اتخاذ کنند. همچنین سجاد غرقی، 
عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان محصولات معدنی اظهار 
کرد: نکته مهم این است که اگر قرار باشد 
این مبادله ارزی صرفا به صورت همگروه 
صورت بگی��رد دارای محدودیت خواهد 
ب��ود. چ��را که بخش عم��ده مجموعه ها 
صادرکننده هستند و در واقع برخی از آن 
ها نیاز به ارز ندارد و بیشتر این نیاز را دارند 
که برای هزینه های، پروه های س��رمایه 
گذاری و س��رمایه در گردش خود ریال را 
به قیمت درس��ت دریافت کنند. بنابراین 
تنها مورد مهم این است که نباید فروش 
ارز تنها به هم گروه محدود شود.او اضافه 
کرد: شیوه فعلی به گونه ای است که افراد 
صرفا می توانند در داخل گروه فلزات ارز را 
مبادله کنند و این کافی نیست، باید به گونه 
ای باشد که هر کسی درخواست ارز داشته 
باشد، بتواند به صورت مبادله ای دریافت 
کند چرا که قیدی که در حال حاضر در گروه 
فلزات گذاش��ته اند، باعث ش��ده است که 
خیلی از مجموعه ها که عمدتا صادرکننده 
هستند، بابت فروش به قیمت نزدیک به 
بازار آزاد به مشکل بر بخورند چرا که بیشتر 

عرضه کننده هستند تا خریدار.

»نقش جهان« سیاست های جدید بانک مرکزی در حوزه بازگشت ارزهای صادراتی را بررسی کرد

گشایش صادراتی با اهرم ارزی

گروه اقتصاد کلان: رئیس سازمان بورس 
گفت: امروز تنها ۱۳ درصد از اوراق بدهی 
مربوط به بخش خصوصی اس��ت و بیش 
از 87 درص��د اوراق بده��ی را اوراق دولتی 
تشکیل می دهد. به گزارش ایسنا، حجت 
الله صیدی - رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار، در نشست مشترک با حضور، صمد 
حس��ن زاده - رئیس اتاق ایران، اعضای 
هیات رئیس��ه و روس��ای کمیسیون های 
20 گان��ه ات��اق ای��ران ک��ه در محل اتاق 
بازرگانی، صنایع، معاون و کشاورزی ایران 
و ب��ا محوریت تامین س��رمایه واحدهای 
تولیدی برگزار شد، گفت: ما همیشه تلقی 
مطلوبی از اتاق ایران داشته ایم و معتقدیم 
بخش واقعی اقتصاد کشور را می توان در 
اتاق و اعضای اتاق ایران مش��اهده کرد و 
اقتصاد کش��ورها را همین اعضا تشکیل 
می دهن��د. همچنی��ن، بازارهای مالی بر 

اساس بخش حقیقی و تولیدی است که 
امکان توسعه و تشکیل سرمایه را فراهم 
می کنند. وی افزود: اگر کشورها به تولید 
ناخالص داخلی بالایی رس��یده اند بر پایه 
تولی��د ب��وده و علاوه بر آن خدمات نیز در 
چرخه تولید به حساب می آید و بدون این 
واحدها بازارهای مالی هیچ معنایی ندارد. 
رئیس س��ازمان بورس خاطرنشان کرد: 
امروز در حوزه های اقتصادی فش��ارهای 
بس��یاری در حال تحمل است که بخشی 
از آن مربوط به تحریم ها و بخش��ی دیگر 
مربوط به حکمرانی ش��رکتی اس��ت و ما 
تصور می کنیم همین دو موضوع اصلی، 
نرخ بهره وری و رش��د اقتصادی کش��ور را 
کاهش داده اند. صیدی گفت: قرار بود ما 
در سال ۱۴0۴ به رتبه اول اقتصادی کشور 
برس��یم و امروز بر مبنای ارزش اسمی در 
جایگاه چهارم هس��تیم و از نظر ش��اخص 

برابری قدرت خرید نیز در جایگاه س��وم 
ق��رار داریم. علاوه ب��ر رتبه فعلی فاصله 
م��ا ب��ا رتبه های بالاتر از خود بس��یار زیاد 
است. ما در اوایل دهه 80 در رتبه بهتری 
و ب��ا فاصل��ه کمتر با کش��ورهای بالاتر از 
خود قرار داش��تیم ام��ا امروز فاصله تولید 
ناخالص داخلی ما با کشورهای بالاتر در 
منطقه بسیار بالا است و همخوانی ندارد. 
وی اظه��ار کرد: در چند س��ال اخیر، نرخ 
تشکیل سرمایه نیز کاهش یافته و کفاف 
به��ره وری را نمی ده��د که این موضعی 
نگران گننده است. بنایراین دغدغه اصلی 
امروز رش��د اقتصادی و تش��کیل سرمایه 
است. امروز سهم بازار سرمایه در تشکیل 
س��رمایه نقش کمی داش��ته و تقریبا یک 
پنجم در بازار س��رمایه بوده و چهار پنجم 
آن در باراز پول است و این در حالی است 
که در اکثر کشورها این نسبت به صورت 

تقریبا مساوی است. رئیس سازمان بورس 
و ارواق بهادار ادامه داد: ما باید تامین مالی 
کوتاه مدت را به نظام بانکی و بلند مدت 
را به بازار سرمایه بسپاریم و این ماموریت 
بر عهده س��ازمان بورس است. صیدی با 
اشاره به جایگاه بخش حقیق اقتصاد گفت: 
این نهادهای مالی و ناشران و شرکت های 
بورس��ی هستند که باید این امر را محقق 
بسازند اما امروز به علت نا اطمینانی های 
موج��ود با مش��کلاتی روبرو ش��ده ایم. 
همچی��ن، عامل دیگر که باعث افزایش 
نااطمینانی شده، مربوط به تصمیمات خلق 
الصاعه بوده که سرمایه گذاران را نگران 
می کن��د و ای��ن رفتارها باعث ش��ده که نا 
اطمینانی افزایش یافته و طبیعی است که 
قیمت اوراق در بازار سرمایه در نوسان باشد 
و س��رمایه گذاران را در رابطه با س��رمایه 

گذاری بلند مدت نگران می کند.

تنها ۱۳ درصد از اوراق بدهی مربوط به بخش خصوصی است

روی خط خبر

  هیچ منع قانونی برای عرضه خودرو
 در بورس کالا وجود ندارد

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در رابطه 
با عرضه خودرو در بورس کالا، هیچ ممانعت قانونی 
وجود ندارد و منتظر اراده عرضه کننده هس��تیم. به 
گزارش ایس��نا، در حالی که از ماه های اخیر موضوع 
عرضه خودرو در بورس کالا به یکی از اخبار مهم برای 
بس��یاری از کس��انی که هم در بازار س��رمایه و هم در 
صنعت خودرو فعالیت دارند، تبدیل شده است. به نظر 
می رسد، این روزها در مراحل گذار برای اعلام رای 
نهایی درباره عرضه یا عدم عرضه خودرو در بورس 
کالا باشینم. در این رابطه حجت اله صیدی - رئیس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار - در پاس��خ به س��وال 
خبرنگار ایس��نا مبنی بر اینکه آیا ممانعت قانونی در 
رابطه با عرضه خودرو در بورس کالا وجود دارد یا خیز، 
گفت: در رابطه با عرضه خودرو در بورس کالا هیچ 
گونه منع قانونی وجود ندارد و تمامی زمینه های عرضه 
و سیستم »مچینگ« یا تطابق خریدار و فروشنده نیز 
در بورس کالا فراهم ش��ده اس��ت و فقط منتظر اراده 

عرضه کننده هستیم.

 وزیر اقتصاد: به سرکوب 
قیمت اعتقاد نداریم

عبدالناصر همتی گفت: سرکوب کردن قیمت هیچ 
نفعی ندارد و فقط علاوه بر خاموش کردن سیگنال، 
رون��د اقتص��اد را نیز کن��د می کند، لذا به این موضوع 
اعتق��اد نداریم. به گزارش ایس��نا، عبدالناصر همتی 
� وزیر امور اقتصادی و دارایی در نشس��ت ش��ورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در محل اتاق 
بازرگانی اظهار کرد: دولت مصمم بر حل مشکلات 
اقتصادی است و بنا دارد بر اساس یافته های اقتصاد، 
نظرات کارشناسی و اقتصاد مبتنی بر قیمت، کشور را 
اداره کند. به هیچ وجه دنبال اقتصاد دستوری و افزایش 
نفوذ دولت در عملکرد اقتصاد نیستیم، این موارد جزء 
اصول دولت فعلی است. وی افزود: تصمیماتی را نیز 
بر مبنای تفاهم با بخش خصوصی و بر اساس عقل 
جمعی کشور اتخاذ و بر این مبنا کشور را اداره خواهیم 
کرد. همتی با بیان اینکه همه مطالب این ش��ورا را 
به ستاد اقتصادی دولت خدمت آقای رئیس جمهور 
منتقل می کنیم، تصریح کرد: تلاش بر این است که 
مسائل بر مبنای منطق اقتصادی و همکاری با بخش 
خصوصی اتفاق بیافتد که نظر ریاست قوه قضائیه نیز 

برای حل مشکلات بر همین مبنا است.

 وصول 606 هزار میلیارد تومان 
مالیات در ۷ ماهه 1403

گروه اقتصاد کلان: با توجه به گزارش سازمان امور 
مالیاتی کشور، در هفت ماهه سال جاری بالغ بر ۶0۶ 
ه��زار و 5۴2 میلی��ارد توم��ان درآمد مالیاتی وصول 
ش��ده است. به گزارش خبرگزاری تسنیم، بر اساس 
آخرین گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، در هفت 
ماه��ه س��ال جاری بالغ ب��ر ۶0۶ هزار و 5۴2 میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی وصول ش��ده اس��ت. از مجموع 
درآمدهای وصولی، حدود ۱82 هزار میلیارد تومان 
)معادل ۳0 درصد( از محل مالیات بر کالاها و خدمات 
بوده که ۱۴7 هزار میلیارد تومان آن از محل مالیات 
بر ارزش افزوده وصول ش��ده اس��ت. براساس اعلام 
این س��ازمان، از محل وصول درآمدهای مالیات و 
عوارض ارزش افزوده در هفت ماهه اول سال ۱۴0۳ 
بالغ بر 88 هزار و 7۴8 میلیارد تومان مالیات و عوارض 
به حساب شهرداری ها، دهیاری ها، فرمانداری ها و 
ادارات کل امور عش��ایر سراس��ر کشور جهت توسعه 

و آبادانی کشور واریز شده است. 
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گروه صنعت و تجارت: دو خودروساز داخلی 
قیمت خودروهای خود را بین 50 تا 200 
میلیون تومان گران کردند که این موضوع 
با واکنش ش��دید مردم و بازار همراه ش��د و 
دول��ت نیز دلیل موافقت خود را با افزایش 
قیم��ت خودرو جلوگیری از س��ودجویان 
عن��وان ک��رد؛ اتفاقی که احتمالا منجر به 
کشیدن پای وزیر صمت به مجلس خواهد 
ش��د. ح��دود یک ماه پی��ش بود که احمد 
نعمت بخش دبیر انجمن خودروس��ازان 
در نامه ای به معاون اول رئیس جمهوری 
خواس��تار افزای��ش 70 درص��دی قیمت 
خودروهای داخلی شده بود. در نامه او آمده 
بود: »به دلیل افزایشندادن طولانی مدت 
قیمت ها و افزایش قیمت مواد اولیه، اگر به 
قیمت برخی از خودروهای ایران خودرو و 
سایپا 70 الی 80 درصد اضافه کنیم تازه به 
قیمت تمام شده می رسیم.« نعمت بخش 
همچنین به ضرر دو ش��رکت خودروس��از 
بخصوص شرکت ایران خودرو اشاره کرد 
که ماهانه حداقل 2 هزار میلیارد تومان ضرر 
می کند و بدهی آن به قطعه سازان از یکصد 
هزار میلیارد تومان فراتر رفته اس��ت. وی 
در پایان خواستار تعیین قیمت های جدید 
ب��رای خودرو های تولیدی ش��د. با وجود 
اینک��ه ای��ن نامه حدود یک ماه گذش��ته 
نوش��ته ش��ده بود تنها چند روز از رسانه ای 
ش��دن آن می گذش��ت که بامداد دوشنبه 
)28 آبان ماه(، دو ش��رکت خودروس��از با 
صدور اطلاعیه هایی مشابه اعلام کردند 
که بر اس��اس دس��تورالعمل تنظیم بازار 

شورای رقابت، قیمت محصولات خود را 
اصلاح کرده اند. بر همین اس��اس قیمت  
محصولات خودروسازان )ایران خودرو و 
س��ایپا( پس از ۱8 ماه، به صورت رس��می 
مشمول بیش از ۳0 درصد افزایش قیمت 
ش��د و این امر ش��وک جدیدی به بازار آزاد 
ب��ود که در اولین واکنش قیمت خودرو در 
بازار آزاد با جهش روبه رو ش��د. همانطور 
که اش��اره ش��د، در این بین مس��ئولان 
ایران خودرو و سایپا از آن با عنوان اصلاح 
قیمت یاد کرده اند و افزایش ۳0 درصدی 
قیم��ت خودرو را به معنای افزایش قیمت 
قلم��داد نمی کنند. همچنین ایران خودرو 
در پاس��خ به این س��وال پرتکرار مردم که 
چرا و طبق چه مجوزی قیمت محصولات 
ایران خودرو اصلاح ش��ده است؟ توضیح 
داد: ب��ا توجه به افزایش قیمت نهاده های 
تولید متناسب با تورم و افزایش نرخ دلار، 
تغیی��ر قیمت های ف��روش محصولات 
ام��ری اجتناب ناپذیر ب��رای تداوم تولید و 

عرضه تولید اس��ت. طبق بند ۳-۱ ماده ۳ 
مصوبه ۶۳۳ شورای رقابت )دستورالعمل 
تنظی��م ب��ازار خودروی س��واری مصوب 
دی ماه سال گذشته( و ضوابط هیات تعیین 
و تثبیت قیمت ها، مقرر شده به روزرسانی 
قیمت های فروش محصولات براس��اس 
دوره های مالی حسابرسی شده و براساس 
بهای تمام ش��ده تولید محصول صورت 
پذیرد و بر همین اساس اصلاح قیمت ها 
البته با فاصله زمانی بیش از یک سال اجرا 
شده است. همچنی الیاس حضرتی، رئیس 
ش��ورای اطلاع رس��انی دولت با حضور در 
یک گفت وگوی تلویزیونی درباره افزایش 
قیم��ت خودرو و اقدامات دولت چهاردهم 
توضیحات��ی داد و گف��ت: از ۱۳ ماه پیش 
مصوبه ای وجود داشت مبنی بر اینکه باید 
قیم��ت خ��ودرو افزایش یابد و دولت برای 
جلوگیری از سودجویی دلالان، با این کار 
موافقت کرد. وی با اشاره به نقش پررنگ 
دلال ها گفت: ماشینی که از کارخانه خارج 

می ش��ود، در صندوقش ی��ک کیف پر از 
پول است. گاهی 200، ۴00 و ۶00 میلیون 
تومان داخل کیف است. این پول ها فاصله 
قیمتی کارخانه و بازار آزاد خودرو است که 
نصیب دلالان می شود، بنابراین تصمیم 
گرفتی��م قیمت خودرو را افزایش دهیم تا 
به جای جیب دلال به جیب کارخانه برود! 
حضرتی در پاسخ به سؤال مجری مبنی بر 
اینکه آیا تاوان ورشکستگی خودروساز ها را 
با کیفیت به شدت پایین و قیمت به شدت 
ب��الای محصولات ش��ان، م��ردم بای��د 
بپردازند؟ گفت: خیر. س��ود خودروسازان 
از جیب دلالان برداش��ته می شود. در این 
بین نیز برخی نمایندگان مجلس شورای 
اس��لامی در واکنش ب��ه مصوبه افزایش 
۳0درصدی قیمت خودرو، ضمن انتقاد از 
این مصوبه، خواس��تار ابطال آن شدند. در 
این بین، نماینده تهران، ری، ش��میرانات، 
اسلامش��هر و پردیس در مجلس شورای 
اس��لامی ب��ا تاکید بر اینک��ه باید ابلاغیه 
افزایش قیمت خودرو ابطال ش��ود، گفت: 
افزایش قیمت پی در پی خودرو را در مجلس 
پیگیری می کنیم. علی خضریان، با انتقاد از 
افزایش قیمت خودروهای داخلی، گفت: 
متاس��فانه خودروس��ازان داخلی هر چند 
وقت یک بار به بهانه نزدیک شدن قیمت 
کارخان��ه و ب��ازار، خودرو را گران می کنند 
اما ش��کاف قیمتی همچنان پابرجاست؛ 
دو شرکت خودروسازی باید از این تجربه 
شکس��ت خورده دس��ت برداشته و بهای 

تمام شده تولید را مدیریت کنند.

گزارش »نقش جهان« از موج شدید اعتراض ها به افزایش قیمت خودروهای بی کیفیت داخلی

پس لرزه های زیاده خواهی خودروسازان

گ��روه صنعت و تجارت: گفته می ش��ود 
ارزش تج��اری عراق حدود ۱50 میلیارد 
دلار اس��ت؛ بنا بر آمارها در س��ال 202۱ 
و 2022 حجم تجاری این کش��ور ۱۴5 
میلیارد دلار بوده است که از این میزان 5۹ 
درصد به بخش صادرات نفت و ۴۱ درصد 
مربوط به واردات کالا بود است؛ اما سهم 
ایران از سهم بازار حدود ۶0 میلیارد دلاری 
عراق از بخش واردات چقدر بوده است؟ 
آنطور که حمید حسینی، نایب رئیس اتاق 
مشترک بازرگانی ایران و عراق خبر داد: 
ص��ادرات ب��ه عراق از ماهانه یک میلیارد 
دلار عبور کرده که رکورد جدیدی است. 
بنا به گفته او از ابتدای سال تاکنون نزدیک 
به 8 میلیارد دلار کالا به این کشور صادر 
ش��ده که نش��ان از رش��د صادرات به این 
کش��ور دارد. اما بررسی ها نشان می دهد 
این رش��د صادراتی به عراق در حالی رخ 
داده اس��ت که در مقایسه با ظرفیت بازار 
کش��ور عراق نبود و تا رس��یدن به نقطه 
مطل��وب فاصل��ه دارد و ای��ران در ح��ال 
حاضر حج��م ۶0 میلیارد دلاری واردات 
این کش��ور سهم قابل  توجهی در مقایسه 
با س��ایر کش��ورها ندارد. آنطور که یحیی 

آل اسحاق، رئیس اتاق مشترک ایران و 
عراق گفته اس��ت، سال گذشته صادرات 
رس��می ایران به عراق ۱0 میلیارد و 700 
میلی��ون دلار و صادرات غیررس��می ما 
حدود ۱2 تا ۱۳ میلیارد دلار بوده اس��ت. 
اما ما معتقدیم اگر مش��کلات از مس��یر 
برداش��ته ش��ود، تحقق هدف گذاری 20 
میلیارد دلاری، در دسترس است. حفظ و 
توسعه بازارهای صادراتی ارتباط مستقیم 
با »کیفیت کالاهای صادراتی« دارد؛ در 
غیر این صورت سایر رقبا با ارائه کالاهای 
باکیفیت و متنوع بازار را تصاحب خواهند 
ک��رد. آنطور ک��ه برخی از صادرکنندگان 
عنوان می کنند، در چند سال اخیر صادرات 
کالاهای بی کیفیت به بازار عراق افزایش 
یافت��ه و همین مس��ئله منج��ر به چهره 
نامطلوب کالاهای ایرانی در این کش��ور 
ش��ده اس��ت. در واقع در حال حاضر بیش 
از 50 درصد تجارت ما با عراق، پیله وری 
است. این یعنی تولیدکننده اهمیتی برای 
برند و کیفیت محصولش قائل نیست.این 
در حالی اس��ت که :با توجه به رقبایی که 
در بازار عراق داریم، صادرکنندگان درباره 
کیفی��ت محصولات دقت و نظارت لازم 

را داش��ته باش��ند تا باعث بدنامی کالای 
ایرانی در این کشور نشود. در حال حاضر 
یک��ی از مش��کلات و موانع برای رش��د 
ص��ادرات به عراق مس��ئله نقل و انتقال 
ارزی اس��ت. اوایل دی ماه س��ال گذشته 
ب��ود که اعلام ش��د که ع��راق قصد دارد 
مبادلات با ارزهای خارجی در این کشور 
را ممنوع کند. حدود یک هفته بعد عراق 5 
کشور را به عنوان مقصد نقل وانتقال پول 
ممنوع کرد که ایران یکی این کش��ورها 
ب��ود ک��ه همین امر ب��ه منزله این بود که 
هزین��ه صادرات کالا به عراق 20 درصد 
افزای��ش می یابد. حال با گذش��ت حدود 
یکس��ال از این موضوع صمد حسن زاده، 
رئیس اتاق بازرگانی ایران این موضوع را 
تائید کرده و گفت: ما ناچار هستیم بیش 
از ۱0 درص��د درآمدهای صادراتی خود را 
به دلیل نبود سازوکارهای بانکی از دست 
بدهیم و در مجموع با س��ایر هزینه ها از 
ه��ر پن��ج دلار درآمد صادراتی، یک دلار 
را از دس��ت می دهی��م. البته تلاش هایی 
از سوی بانک مرکزی در جریان است تا 
مبادله پول با ش��رایط دیگری انجام شود 
که درآمد صادراتی ایران کاهش پیدا نکند. 

بن��ا ب��ه گفته فعالان اقتص��ادی، با وجود 
رش��د صادرات کش��ور به عراق اما سهم 
ما از بازار عراق به موازات رش��د بازار این 
کشور افزایش نیافته است و کشورهایی 
همچون امارات، چین و ترکیه بازار عراق 
را تصاح��ب کرده ان��د و ایران پس از این 
کش��ورها در رتبه چهار قرار گرفته است. 
در حال حاضر دلیل نبود امکان اس��تفاده 
از سیس��تم بانکی، قیم��ت محصولات 
صادراتی ما حدود 20 تا 25 درصد گران تر 
است. رواب�ط تج�اری ع�راق ب�ا ترکی�ه 
ط�ی س�ال های اخی�ر نش�ان می ده�د، 
ترکیه در س�ال های اخی�ر ص�ادرات خ�ود 
ب�ه ع�راق را توانس�ته ب�ه س�طح ب�الایی 
برساند؛ در همین زمینه به تازگی نیز عمر 
بولات، وزیر تجارت ترکیه خبر داده است 
ک��ه عراق با حدود 20 میلیارد دلار حجم 
تجارت مشترک، سومین شریک تجاری 
بزرگ ماس��ت و تاکید کرد: روابط ترکیه 
و عراق گذش��ته طولانی دارند و در طول 
پنجاه س��ال گذش��ته، اقتصاد، تجارت، 
انرژی، س��رمایه گذاری، گردش��گری و 
پیمان��کاری نقش بس��یار مهمی در این 

روابط ایفا کرده اند. 

»نقش جهان« گزارش می دهد

مسیر ناهموار صادرات به عراق

 آغاز رجیستری آیفون های وارداتی
رئیس سازمان توسعه تجارت از رجیستر تمام آیفون 
های وارد شده تاکنون نهایتا تا ۱0 روز آینده با پرداخت 
حق��وق گمرکی مصوب خبر داد. محمدعلی دهقان 
دهنوی رئیس س��ازمان توس��عه و تجارت در یک 
برنامه تلویزیونی با اشاره به مشوق های صادراتی که 
به صادرکنندگان تعلق می گرفت، گفت: در گذشته 
تجرب��ه پرداخت مش��وق های صادرات��ی در برخی 
حوزه ها بس��یار موفقیت آمیز بود. به عنوان نمونه در 
صادرات خدمات فنی مهندسی در دوره ای که مشوق 
صادراتی پرداخت شد، رشد عجیب و غریبی را تجربه 
کردیم. دهنوی افزود: بیش از 2 برابر سال های قبل 
از آن، رشد صادرات خدمات فنی مهندسی داشتیم. 
چرا که این مشوق ها سبب کاهش قیمت این خدمات 
و افزایش قدرت رقابت آن ها ش��د. وی ادامه داد: از 
دهه ۹0 به دلیل فشارهایی که بر بودجه وجود داشت، 
هیچگاه نس��بت به گذش��ته مشوق ها پرداخت نشد. 
معمولًا آن چیزی که به س��ازمان توس��عه تجارت به 
منظور مشوق های صادراتی تخصیص پیدا می کند 
از آن مقدار اندکی که برای این امر در بودجه منظور 

می شود، کمتر است. 

افزایش ۲0 درصدی واردات پارچه
رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران 
گفت: قرار بود کنترل بیشتری در زمینه تخصیص ارز 
و واردات کالا های مشابه ساخت داخل انجام شود، 
اما در ۶ ماهه نخست امسال  در عین توانمندی تولید 
داخل، واردات پارچه حدود 20 درصد افزایش یافت. 
مجی��د نام��ی در این باره به خبرگزاری صداوس��یما 
توضی��ح داد: در ی��ک س��ال اخیر  , برای بازس��ازی، 
نوس��ازی و افزایش ظرفیت تولید به صنعت نساجی 
ارزی تخصیص نیافته اس��ت؛ این درحالی اس��ت که 
س��ال گذش��ته حدود 750 میلیون دلار برای واردات 
پارچه ارز تخصیص داده شده است. رئیس اتحادیه 
تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران گفت: با توجه 
به اینکه قرار بود کنترل بیشتری در زمینه تخصیص 
ارز انجام ش��ود، اما در ۶ ماهه نخس��ت امس��ال در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 20 درصد افزایش 
تخصیص ارز و واردات پارچه داش��تیم یعنی حدود 
۴50 میلیون دلار ارز برای واردات پارچه تخصیص 
یاف��ت؛ در حالی ک��ه قرار بود از محل صرفه جویی در 
منابع ارزی و واردات کالا های ساخته شده؛ بازسازی 

و نوسازی ماشین آلات را پیگیری کنیم.

 تجارت خارجی ایران 
۷۲ میلیارد دلاری شد

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران گفت: بر اساس 
آم��ار گم��رک ایران، از ابتدای س��ال جاری تا پایان 
مهرماه، تجارت خارجی کشور به استثنای نفت خام 
نفت کوره، نفت س��فید و بدون احتس��اب صادرات 
از محل تجارت چمدانی به 72 میلیارد دلار رسید. 
محمد لاهوتی، رئیس کنفدراسیون صادرات ایران 
در نشس��ت خبری امروز خ��ود با خبرنگاران گفت: 
می��زان صادرات قطعی کالاه��ای غیرنفتی بالغ بر 
88 ه��زار و 70۱ ه��زار تن بهارزش ۳2.52 میلیارد 
دلار محاس��به ش��د. به گفته لاهوتی، صادرات در 
مقایس��ه با مدت مش��ابه سال قبل، افزایش ۱۱.۴8 
درصدی در وزن و ۱۴.72 درصدی در ارزش دلاری 
داش��ته اس��ت. وی با بیان اینکه ورود موقت یکی از 
روش های اصلی برای پر کردن ظرفیت های خالی 
تولید اس��ت که واردکننده می تواند با منابع خود به 
صورت اعتباری مواد اولیه را وارد کند، گفت: دولت 
باید به روش ورود موقت توجه ویژه داشته باشد. 

روی خط خبر
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روایت متفاوت یک روحانی از بلاگری تا زندگی زیر بمباران بیروت
حجت الاسلام میلاد امینی موحد که برای مقطعی به لبنان رفت تا مستندسازی 
کند از مشاهدات خود در این سفر گفت. به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام 
میلاد امینی موحد، مستندساز که برای ساخت مستند »باروت و بیروت« به لبنان 
س��فر کرده اس��ت روایتی متفاوت از زندگی مردم در لبنان ارائه کرده اس��ت. او با 
نگاهی به زندگی عادی مردم تلاش کرده اس��ت مقاومت مردم لبنان در برابر 
حملات رژیم صهیونیستی را به تصویر بکشد و این میان اتفاقاتی دیده که برای 

خودش جالب توجه بوده است.
ب��ه همی��ن بهان��ه گفتگویی با وی داش��تیم ک��ه مش��روح آن را در زیر مطالعه 

می کنید:
*در این مدت افراد مختلفی به لبنان رفته اند ش�ما با چه دغدغه ای رفتید و می 

خواستید از چه زاویه ای این جنگ را به تصویر بکشید؟
ورود ما به لبنان دقیقاً روزی بود که س��ید حس��ن نصرالله بر اثر حملات رژیم 
صهیونیستی شهید شد. ما بعد از انفجارها رسیدیم و فضای لبنان، به ویژه فضای 
بی��روت، کام��لًا جنگی بود، البته در جنوب بیروت. مجموعه مس��تند »باروت و 
بی��روت« را در آنج��ا، ط��ی دو هفته تولید کردیم. در طول ۱۴ روز حضورمان، ۱۱ 
قسمت را تولید کردیم که روایتی اجتماعی از بحران جنگ لبنان و اسرائیل بود. 
سعی کردیم در این ۱۱ قسمت، ۱۱ کاراکتر مختلف را معرفی کنیم و ببینیم که در 
طول یک روز چه می کنند و نظرات و تاثیرپذیری آن ها از ماجرای جنگ چگونه 
است. شخصیت های مختلفی در این مجموعه حضور داشتند؛ از آتش نشانی که 
در جنوب بیروت مشغول بود و پس از هر حمله موشکی خدمات رسانی می کرد، 
تا راننده تاکسی که خانواده اش در کمپ پناهجویان بودند و خودش مجبور بود 
در شرایط جنگی مسافرکشی کند. در یکی از قسمت ها مادر و دختری داشتیم 
که پدرشان در خط مقدم مبارزه با اسرائیل بود و آن ها در کمپ پناهجویان زندگی 
می کردند، یا معلمی داشتیم که در مدرسه ای که برای پناهجویان راه انداخته بود، 
خدمات رسانی می کرد. این ها سوژه های مختلفی بودند که در مجموعه مستند 

»باروت و بیروت« به آن ها پرداخته شد.
*علی رغم اینکه روحانی هستید اما لباس مخصوص خود را نپوشیدید. چرا؟

 من تنها رفته بودم و می خواس��تم هم تصویر بگیرم و هم با مردم و س��وژه ها 
مصاحبه کنم. فضای آنجا اتفاقاً به گونه ای بود که روحانیون در رفت وآمد بودند 
و مساجد فعال بودند، اما به خاطر کارهایی که من آنجا داشتم، طبیعتاً این لباس 

خیلی کمک نمی کرد و پوشیدنش ضرورتی نداشت.

*در این مدت افراد زیادی بودند که با مجوز خبرگزاری ها به لبنان رفتند چون این 
مجوزها به سهولت رفت و آمد بیشتر کمک می کند.

خیلی ها مجوز خبرنگاری گرفته اند چون فضای آنجا کاملًا امنیتی است و کار 
رسانه ای سختی هایی دارد. آنها هم تجربه های منفی از خبرنگارانی از کشورهای 
دیگر داشته اند که به نام خبرنگار می آمدند و داده ها و اطلاعات را به جبهه مخالف 
می دادند. مثلًا، اطلاعاتی در مورد اینکه در فلان کمپ بچه های حزب الله هستند یا 
در فلان کمپ فلان جریان حضور دارد. این باعث می شد که در تعامل با اصحاب 
رسانه بسیار احتیاط کنند. البته با ایرانیان بیشتر تعامل را داشتند و احترام می گذارند 
و راحت تر هستند. شاید به همین دلیل است که آقای محسن اسلام زاده هم از 
خبرگزاری مهر مجوز گرفت. به همین دلیل برخی برای اعتبار حضورشان بیشتر 
سراغ خبرگزاری ها می روند تا مجوز بگیرند. البته در آنجا، بیشتر از اینکه مجوز به 

کارت بیاید، تعامل با مردم و بچه های حزب الله اهمیت دارد.
*ش�اید هنوز معدود کس�انی باش�ند که فکر کنند صهیونیست ها هدف اصلیشان 

مردم عادی نیست. شواهد شما چگونه بود؟
یکی از سوژه های ما آتش نشانی بود که دقیقاً در حمله موشکی مجدد اسرائیل 
به یک نقطه به ش��هادت رس��ید. این مس��ئله بس��یار مهم است و باید به آن اشاره 
کنیم که اتفاقاً آنها اصول و قواعد جنگ را رعایت نمی کنند؛ جنگ آن ها نابرابر 
است. مثلًا، یک نقطه را که زده اند، دوباره می زنند. منتظر می مانند تا مردم جمع 
شوند و دوباره حمله می کنند، به این امید که یکی از فرماندهان در آنجا باشد. ما 
در صحنه و میدان بودیم و می دیدیم که حزب الله تلاش می کرد تا به طور دقیق 
عمل کند و فقط پایگاه های نظامی طرف مقابل را هدف قرار دهد و به مردم و 

خانه های مسکونی آسیب نرساند.
*تلویزیون چقدر می تواند واقعیت موجود را به همان شکلی که هست انعکاس 

دهد و چقدر گزارشگران در این زمینه موفق هستند؟
 گزارش هایی که تلویزیون نشان می دهد با واقعیت های موجود در میدان نزدیک 
هستند، اما این نزدیکی کامل نیست. این فاصله کم به خاطر محدودیت های صدا 
و سیما نیست، بلکه به دلیل محدودیت های فرمی و حرفه ای بودن خبرنگاران 
است. خبرنگاران ما هنوز نمی توانند به طور دقیق واقعیت ها را تصویر کنند. شاید 
ش��ما هم مثل من قبل از رفتنم به لبنان فکر می کردید که جنوب بیروت مملو 
از جمعیت است و هر ساختمانی که فرو می ریزد، 2000 نفر کشته می شوند. اما 
وقتی رفتم، دیدم که جنوب بیروت تخلیه شده و به مردم فقط از 8 صبح تا 7 بعد از 

ظهر اجازه می دهند به خانه هایشان سر بزنند و وسایلشان را بردارند. شب ها اجازه 
نمی دهند کسی به آنجا برود. این واقعیت را شاید خبرنگاران بدیهی بدانند و برای 
مردم نمی گویند اما مردم همین جزئیات را نمی دانند و اینکه چه اتفاقی در حال 
رخ دادن است. منظور من این است که آنچه روایت می کنیم باید با واقعیت هایی 
که در میدان اتفاق می افتند، همخوانی داشته باشد. ضعف های ساختاری، فرمی 
و عدم حرفه ای بودن برخی از همکارانمان باعث می شود نتوانیم به درستی این 

واقعیت ها را انتقال دهیم.
*مناس�بات مردم در این جنگ چگونه اس�ت چقدر آدم ها و جریان ها را از هم 

دور کرده است؟
جنگ در لبنان بیش از اینکه باعث شود حزب الله لبنان و تشیع از باقی مذاهب 
و مردم فاصله بگیرند، اتفاقاً آن ها را به هم نزدیک تر کرد. بسیاری از کمپ هایی 
که من مراجعه می کردم، کلیس��اها یا مدارس��ی بودند که زیر نظر کلیس��ا فعالیت 
می کردند و برای پناهجویان باز ش��ده بودند. پناهجویان، که غالباً ش��یعه بودند، 
در این مکان ها به صورت کاملًا مس��المت آمیز و عادی زندگی می کردند. این 
مسئله جالبی بود که نشان می داد زندگی در کنار هم و با همدیگر چقدر طبیعی و 
ممکن است. از طرفی توجه به ایران بیشتر شده است. در نماز جمعه تاریخی رهبر 
معظم انقلاب، این تاثیرپذیری قابل توجه بود. من آن روز قبل از نماز جمعه به 
همراه دوستم، که همکار رسانه ای بود، بیروت را محله به محله گشتیم تا ببینیم 
فضا چگونه اس��ت. یکی از ویژگی های بیروت، کافه های خیابانی آن اس��ت؛ به 
این شکل که در خیابان ها میزها چیده شده اند و تلویزیون ها پخش زنده دارند و 
گاهی موزیک پخش می شود. آن روز همه منتظر سخنان مقام معظم رهبری 
بودند همه کافه ها، خانه ها و مغازه داران، همه کس��انی که زندگی عادی خود را 
می کردند، چون روز جمعه که آنجا تعطیل نیست، تلویزیون ها پخش زنده داشت 
و از شبکه هایی مثل الجزیره یا المنار تصاویر دریافت می شد و از قبل از خطبه ها، 

هنگام پخش مداحی مردم به انتظار نشسته بودند.
*به انعکاس نماز جمعه و تاثیر تلویزیون و رسانه در آن مناطق اشاره کردید چقدر 

این محتوا از طریق شبکه های ایران مثل العالم دریافت می شد؟
شبکه العالم را در میان مخاطبان آنجا ندیدم و حتی یک بار هم مشاهده نکردم. 
در هتلی هم که ما بودیم، شبکه های انتخاب شده هتل شامل شبکه های عربی 
مختلف بود، ولی شبکه های صدا و سیما وجود نداشت. شبکه هایی مانند المیادین، 

المنار، الجزیره و سایر شبکه های عربی در دسترس بودند.

گروه سیاسی: حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی ظهر دیروز 
در دیدار جمعی از مدیران، اساتید و طلاب جامعةالزهرا)س(، این مجموعه اثرگذار 
را از پدیده های بی نظیر برآمده از انقلاب اسلامی و موجب افزایش سطح معلومات 
دینی و اثرگذاری زنان دانستند و با اشاره به ضرورت تحول و روزآمدی حوزه های 
علمیه همپای تحولات جامعه، تصریح کردند: حوزه های علمیه باید برای مسائل 

مهم جامعه از جمله مسائل اقتصادی، حکمرانی و خانواده نظر داشته باشد.
ب��ه گ��زارش »نقش جه��ان«، حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، تش��کیل 
جامعة الزهرا)س( را مرهون ابتکار امام بزرگوار خواندند و گفتند: نفس تش��کیل 
مجموع��ه ای ب��ا مأموری��ت ارتق��اء معرفت و آگاهی دینی جم��ع زیادی از زنان و 
دختران کش��ور، بس��یار ارزش��مند اس��ت چرا که تا قبل از آن، زنان در تاریخ کشور 
از چنین امکانی برخوردار نبوده اند. ایش��ان با اش��اره به صدمات فراوان ناش��ی از 
گسترش فرهنگ غربی به جامعه زنان در دوره رضاخانی از جمله عوارض ناشی 
از سطح پایین معلومات دینی زنان و نبود مجموعه مختص ارتقاء معرفت دینی 
آنان، افزودند: امروز جامعةالزهرا)س( متکفل این مأموریت مهم اس��ت بنابراین 
هر چه بتوانید دانش��جویان بیش��تری جذب کنید و معلومات دینی آنها را بالاتر 

ببرید، کاری ارزشمند است.
لازمه حرکت به سمت تمدن اسلامی گسترش معارف اصیل دینی در میان  ���

مردم است
رهبر انقلاب، لازمه حرکت به س��مت تمدن اس��لامی را گس��ترش معارف اصیل 
دین��ی در می��ان عم��وم م��ردم خواندند و با توجه به این ض��رورت، گفتند: تبلیغ و 
تبیین معارف اس��لامی و احیاء دین، مأموریت مهم دیگر جامعةالزهرا)س( اس��ت 

که باید برای اثرگذاری تربیتی و پیش برُد معنوی زنان که نیمی از جامعه هستند، 
هدفگذاری و برنامه ریزی انجام شود.

حوزه علمیه نیازمند تحول است ���
حضرت آیت الله خامنه ای تحول را امری طبیعی و قهری در عالمَ خواندند و گفتند: 
چنانچه زمام تحول به دس��ت افراد عاقل و متدیّن باش��د جامعه و بش��ریت اعتلاء 
پیدا می کند اما بدون آن، تحول رو به گمراهی و انحطاط می رود همچنانکه امروز 
در جوامع غربی، منکرات عقلی به معروف تبدیل ش��ده اس��ت. ایش��ان حوزه های 

علمیه را نیز همچون س��ایر مجموعه ها نیازمند تحول دانس��تند و افزودند: حوزه 
علمی��ه ب��رای م��ردم و تبلی��غ و پیش برُد دین و ایجاد حاکمیت دینی اس��ت که با 
توج��ه ب��ه در ح��ال تحول بودن جامعه، ح��وزه علمیه هم باید برای انجام صحیح 

وظایف خود روزآمد شود.
به روزرسانی کتاب ها و شیوه های درسی در دستور کار قرار بگیرد ���

رهبر انقلاب، به روزرس��انی کتاب ها و ش��یوه های درس��ی در حوزه های علمیه و 
ورود به مسائل مورد نیاز جامعه از جمله مسائل پولی و مالی، حکمرانی، خانواده و 
مسائل جدید همچون رمز ارزها را از جمله الزامات تحول در حوزه علمیه خواندند 
و گفتند: مخالفت با تحول حوزه علمیه، مخالفت با پیشرفت دین در کشور است 
البته کس��انی باید تحول را ایجاد کنند که صلاحیت آن را داش��ته باش��ند. حضرت 
آیت الله خامنه ای، با اشاره به لزوم حضور زنان دارای سطح بالای معارف دینی 
در رس��انه ها و اجتماعات بین المللی و نقش جامعةالزهرا)س( در این خصوص، 
افزودند: بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، زنان فاضل پرشماری در جامعه حضور 
دارند که باید برای بیان مس��ائل مرتبط با زن و خانواده در رس��انه ها آماده ش��وند 
و همچنی��ن بای��د بتوانن��د در مجامع بزرگ جهانی و اس��لامی با اس��تناد به آیات 
و روای��ات و نهج البلاغ��ه، مطال��ب عال��ی دین��ی را بیان کنند ک��ه این کار هم در 
پیشرفت و شناساندن کشور در دنیا و هم در ایجاد امت اسلامی تأثیرگذار خواهد 
ب��ود. حض��رت آیت الله خامنه ای، برنامه ریزی برای تهذیب و پیش��رفت روحی و 
معنوی زنان در جامعةالزهرا)س( را در کنار آموزش های علمی ضروری دانستند 
و گفتند: بانوی برخوردار از اخلاق اس��لامی و تهذیب نفس می تواند نس��ل آینده 

را متحول و تربیت کند.

رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از اعضای جامعه الزهرا تاکید کردند؛

حوزه علمیه نیازمند تحول است


